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INFORMATIVNÍ SHRNUTÍ
Sídliště  Válcovny  ve  Frýdku-Místku je  bývalou  zaměstnaneckou  kolonií
velkého  průmyslového  podniku  (dnes  ArcelorMittal)  situovanou  v jeho
bezprostřední blízkosti v okrajové části města. Po roce 1989 zanikla vazba
sídliště  na  podnik.  V části  domů  zůstaly  byty  bez  hygienického  zařízení
s vytápěním  na  tuhá  paliva.  Do  těchto  domů  se  stěhovali  sociálně  slabí
nájemníci  a velmi  často  Romové.  Postupem času  došlo k zařazení  tohoto
místa mezi tzv. sociálně vyloučené lokality.

Projekt  byl  zaměřen  na  přípravu  a realizaci  vzdělávacího  plánovacího
workshopu pro  obyvatele  sídliště  Válcoven  ve  Frýdku-Místku  na  téma
revitalizace  areálu  sídliště.  Workshop  pro  obyvatele  lokality  představil
možnosti  a formy,  které je možné využít  při  budoucím plánování  obnovy
v sídlišti  ve  spolupráci  s jeho  obyvateli.  Proběhl  ve  spolupráci  s místní
skupinou aktivních  obyvatel,  kteří  si  říkají  Rada sídliště  Válcoven plechu,
a komunitními pracovníky Krajského úřadu Moravskoslezského kraje.

Se  zapojením  místních  obyvatel  byly  specifikovány  potřebné  úpravy
a změny a možnosti jejich postupného provedení. Projekt proběhl ve třech
krocích:

1. KROK – SETKÁNÍ NAD MAPOU

Setkání  s představiteli  skupiny  občanů  Rada  sídliště  Válcoven  plechu
a místními obyvateli, diskuse o problémech a potřebách, společný průzkum
a popis území v terénu, specifikace hlavních problémů a možností.

2. KROK – PLÁNOVACÍ KOMUNITNÍ SETKÁNÍ

Veřejné  setkání  otevřené  pro  všechny  obyvatele  sídliště  s programem
plánovací  urbánní  hry Osm  hrdinů  pro  kolonii  Válcovny  a dotazník
pro obyvatele kolonie (48 vyhodnocených odpovědí).

3. KROK – PLÁNOVACÍ PODKLAD
Problémová  a koncepční  mapa  s analýzou  místa  a klíčovými  tématy
k dalšímu rozvoji: ÚPRAVA ULICE MÍRU

BYTOVÉ DOMY NA ULICI MÍRU
KOMUNITNÍ CENTRUM
CENTRUM KOLONIE – SPOLEČNÝ PROSTOR
VEŘEJNÝ PROSTOR KOLONIE
ULICE DLOUHÁ
SVAH NAD KOLONIÍ a „ŠVÉDSKÝ“ KŘÍŽ
DŮM NA SOKOLSKÉ

 KOLONIE VÁLCOVEN JAKO PŘÍJEMNÉ MÍSTO PRO ŽIVOT
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1 Úvod – struktura projektu
1.1 Cíl projektu
Předmětem  projektu  byl  návrh  a provedení  komunitního  vzdělávacího
plánovacího workshopu pro obyvatele sídliště Válcoven plechu ve Frýdku-
Místku  ve  spolupráci  s místní  aktivní  skupinou  obyvatel  Rada  sídliště
Válcoven  plechu  a komunitními  pracovníky  projektu  Krajského  úřadu
Moravskoslezského kraje "Podpora komunitní práce v MSK". Návrh projektu
vznikl  na  základě  potřeby  místních  obyvatel  a z iniciativy  komunitních
pracovníků, kteří v lokalitě dlouhodobě pracují.

Workshop  neměl  ambici  vytvořit  konkrétní  architektonické  návrhy.
Obyvatelé  se  měli  pod  vedením  architektů  naučit  nově  a s nadhledem
podívat  na  místo,  kde  žijí,  najít  jeho  silné  a slabé  stránky  a podrobně
se zamyslet  nad  jednotlivými  potřebnými  úpravami.  Měli  se  naučit
zformulovat  společně závěry,  která  z těchto  témat  mají  prioritu  a jakým
způsobem lze o definovaných požadavcích dál vyjednávat.

Obsahem  projektu  byla  modelová  práce  s místní  komunitou  na  přípravě
dlouhodobého plánovacího podkladu s koordinovaným postupem možností
postupné revitalizace lokality sídliště Válcoven.

1.1.1 Kontext projektu

Sídliště  Válcovny  ve  Frýdku-Místku  je  bývalou  zaměstnaneckou  kolonií
velkého  průmyslového  podniku  (Karlova  huť,  později  Válcovny  plechu
Frýdek-Místek,  dnes  ArcelorMittal)  situovanou  v jeho  bezprostřední
blízkosti v okrajové části města. Po zrušení vazby sídliště na podnik po roce
1989 s domy disponovalo město.  Z části  domů se stalo „sociální“ bydlení
s nízkou kvalitou vybavení (chybí koupelny, je zde lokální vytápění na tuhá
paliva atd.). Do těchto domů se postupně stěhovali sociálně slabí nájemníci,
hlavně Romové. Další část domů město prodalo do soukromého vlastnictví.
V některých  z těchto  domů  jejich  majitelé  sami  bydlí  a ostatní  byty
pronajímají a o opravy a údržbu svých domů se starají. V několika případech 

je  soukromý  dům  nebo  jeho  část  provozován  jako  „sociální  ubytovna“,
kde se  nájemníci  střídají.  Vzhledem  k postupné  koncentraci  romských
obyvatel  jak  v městských,  tak  v části  soukromých  domů,  došlo  postupně
k zařazení tohoto místa mezi tzv. sociálně vyloučené lokality.1 Mapu sociálně
vyloučených  lokalit  v ČR  zpracovala  v roce  2006  společnost  GAC  s.r.o.
a Nová škola o.p.s. pro Ministerstvo práce a sociálních věcí ČR.

Jako  sociální  vyloučení  je  označován proces,  v jehož  rámci  je  jedinci,
skupině jedinců či  komunitě výrazně znesnadňován či  zcela  zamezován
přístup  ke  zdrojům,  pozicím  a příležitostem,  které  umožňují  zapojení
do sociálních, ekonomických a politických aktivit majoritní společnosti.2

„Od  března  2016  realizuje  Moravskoslezský  kraj  individuální  projekt
s názvem  „Podpora  komunitní  práce  v Moravskoslezském  kraji“,  který  je
zaměřený  na  rozvoj  komunitní  práce  v sociálně  vyloučených  lokalitách
Moravskoslezského kraje. Projekt navazuje na předchozí realizace krajských
individuálních  projektů  „Podpora  sociálních  služeb  na  území  sociálně
vyloučených  lokalit  I,  II  a III“,  které  se,  mimo  jiné,  zaměřily  na  podporu
samotných obyvatel v místě jejich bydliště, a to ne prostřednictvím nabídky
přímé pomoci,  ale  cílenou  snahou o zvýšení  kompetencí  těchto  obyvatel,
hledání  potřeb  těchto  obyvatel  a jejich  uschopňování  k nalézání  řešení
problému na místě vlastními silami.“3

1 GAC spol. s. r. o. Mapa sociálně vyloučených a sociálním vyloučením ohrožených lokalit v České
republice  [online].  MPSV,  2006  [vid.  3.  1.  2017].  Dostupné  z
https://www.esfcr.cz/mapa/int_ms14_3.html

2 Definice sociálního vyloučení dle výzkumu cit. v pozn. 1.

3 Moravskoslezský  kraj.  Realizace  projektu  ze  sociální  oblasti  "Podpora  komunitní  práce  v
Moravskoslezském  kraji“  zahájena.  [online].  MSK,  2016.  [vid.  3.  1.  2017].  Dostupné  z
http://www.msk.cz/cz/dotace_eu/realizace-projektu-ze-socialni-oblasti-podpora-komunitni-
prace-v-moravskoslezskem-kraji_-zahajena-67073/
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1.2 Obsah projektu
Projekt  byl  zaměřen  na  přípravu  a realizaci  vzdělávacího  plánovacího
workshopu  pro  obyvatele  sídliště  Válcoven  ve  Frýdku-Místku  na  téma
revitalizace  areálu  sídliště.  Workshop  ve  spolupráci  s obyvateli  lokality
představil možnosti a formy, které je možné využít při budoucím plánování
obnovy sídliště. Se zapojením místních obyvatel byly specifikovány potřebné
úpravy a změny a možnosti jejich postupného provedení.

1.2.1 Přípravné práce

- Rešerše  historie  lokality,  zhodnocení  původního  urbanistického
a architektonického řešení a významných historických a společenských míst
a vazeb

- Seznámení  se základním obrazem současného stavu sídliště po stránce
architektonicko-urbanistické, technické, funkční i sociální

- Příprava pracovních mapových podkladů

1.2.2 Aktivity workshopu

1. krok – SETKÁNÍ NAD MAPOU

Podrobnější  pojmenování  problémů  a možností,  jejich  vyznačení  v mapě
území a diskuse nad nimi přímo v terénu ve spolupráci užší skupiny obyvatel
sídliště, komunitních pracovníků a architektů

Podle výsledku setkání následovala podrobnější příprava pro krok 2.

2. krok – PLÁNOVACÍ KOMUNITNÍ SETKÁNÍ

Aktivní  zapojení  všech  obyvatel  sídliště  se  zájmem  o věc,  shromáždění
názorů  a přání  co  nejširšího  spektra  obyvatel,  zapojení  dětí  a rodičů,
majitelů nemovitostí, nájemníků atd.

Podle  výsledků  pojmenování  a vytipování  hlavních  potřeb  a požadavků
ze shromážděného  souboru  byly  specifikovány  podklady  pro  krok  3.

Dodatečně byl  ještě připraven dotazník,  který byl  mezi  obyvatele sídliště
rozdán během prosince 2016.

3. krok – PLÁNOVACÍ PODKLAD

Příprava  mapy se  zakreslením požadavků a možností  v území,  součástí  je
soupis  včetně  etapizace  a možnosti  realizace  (vlastními  silami  obyvatel,
s příspěvkem města, s projektovou podporou atd.).

1.2.3 Vyhodnocení a závěr

Společná závěrečná prezentace výsledků workshopu představitelům města
Frýdek-Místek

Shrnutí výsledků v textové a grafické (digitální) podobě – závěrečná zpráva

1.3 Časový plán workshopu
PŘÍPRAVNÉ PRÁCE 15. 8. – 18. 9. 2016 průběžně

SETKÁNÍ  NAD  MAPOU půldenní  pracovní  setkání  v období  od  19.  9.
do 2. 10. 2016 (proběhlo v sobotu 1. října 2016)

PLÁNOVACÍ KOMUNITNÍ SETKÁNÍ celodenní program v termínu říjen 2016
(proběhlo v sobotu 12. listopadu 2016)

PLÁNOVACÍ PODKLAD příprava 1. – 15. 11. 2016

ZÁVĚREČNÁ  PREZENTACE  a GRAFICKÝ  VÝSTUP prezentace  plánována
do 30. 11.  2016  (po  dohodě  se  zadavatelem  a městem  Frýdek-Místek
prezentace proběhla 12. 1. 2017)
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2 Informace o lokalitě a historie území
2.1 Základní popis území

2.1.1 Místo

Kolonie bytových domů (sídliště Válcovny, Karlohutní kolonie?) se nachází ve
Frýdku-Místku  v blízkosti  průmyslového  areálu  (v  minulosti  Karlova  huť,
později Válcovny plechu Frýdek-Místek, dnes ArcelorMittal). Od jihozápadu
území vymezuje řeka Ostravice, železniční trať a silniční místní komunikace –
ul. Míru, od severu ulice Sokolská a z východu les zvaný Na Lipině (Lipina),
který se prudce zdvihá do kopce směrem k panelovému sídlišti.

2.1.2 Urbanisticko-architektonický charakter

Sídliště bylo postaveno v prvních desetiletích 20. století, má velmi příjemné
měřítko,  architektonický  a urbanistický  charakter  je  tradiční  a odpovídá
obdobným  modelům  zaměstnaneckého  bydlení  u velkých  továren.
Je situováno původně na „zelené louce“ u hranice průmyslového areálu. 

Bytové  domy  jsou  přehledně  uspořádány,  kolem  ulice  Míru  stojí  v řadě
rovnoběžně  s komunikací,  další  část  tvoří  domy  ortogonálně  sestavené
kolem polootevřených dvorů. Největší část centrálního veřejného prostoru
sídliště  zabírá  asfaltové  hřiště,  nedávno  doplněné  vybaveným  dětským
hřištěm s oplocením. Toto dětské hřiště vzniklo nedávno právě ve spolupráci
města a Rady obyvatel sídliště Válcovny. Část oplocených pozemků je rovněž
v bezprostřední  blízkosti  domů  v zadní  části  sídliště.  Jsou  zde  trávníky
a vzrostlé stromy. Obslužné komunikace zajišťují  vjezd vozidel  a parkování
a většinou slouží i jako chodníky pro pěší. Kolonii doplňuje stavba komunální
prádelny  a koupelny,  několik  jednotlivých  garáží  a řadová  garáž  u ulice
Dlouhé.

Všechny bytové domy v kolonii  jsou dvoupodlažní,  většinou podsklepené,
se sedlovými valbovými střechami, v několika případech je podkroví využito
dodatečnou vestavbou pro bydlení, jinde jsou půdní prostory bez využití.
Bytové  domy  jsou  ve  vlastnictví  města  a byty  jsou  pronajímány  jako
„sociální“  bydlení.  Další  část  domů je  v soukromém vlastnictví  a majitelé
v nich  dále  bydlí  a případně  byty  pronajímají.  Jeden  bytový  dům  je
v soukromém vlastnictví a je provozován jako „ubytovna“. 
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2.1.3 Místní zajímavost – „švédský“ kříž v lese Na Lipině

Výraznou zajímavostí  kolonie  je  kříž,  který  je  ukrytý  ve  svahu v lese  pár
kroků  nad  úrovní  ulice  Dlouhá  přibližně  v místě,  kde  do  ní  ústí  ulice
Sokolská. Kříž v současnosti není z ulice téměř viditelný, ale podařilo se najít
historické fotografie i pamětníky, kteří kříž znali v minulosti v lepším stavu
a pamatují si na pověsti, které se ke kříži a místu, kde stojí, váží. o existenci
kříže jsme se od místních dozvěděli z náhodné poznámky během společné
procházky po sídlišti v prvním kroku workshopu.

Dle  publikace  Frýdek-Místek  (Adamec  a kol.,  2014)  je  původ  kříže
vysvětlován  takto:  „Přítomnost  nepřátelských  jednotek  v regionu
v posledních letech třicetileté války4 vstoupila do místní lidové tradice, v níž
mj. figuruje řada tzv. švédských hrobů, kaplí či křížů. Také ve Frýdku je s  nimi
spojován drobný sakrální objekt. v bývalém panském lese Lipina se dodnes
nachází  dřevěný  kříž,  jenž  údajně  označuje  švédský  vojenský  hřbitov
či hromadný hrob.“ 

Podle  vzpomínek  pamětníků,  s nimiž  proběhlo  setkání  v rámci  druhého
kroku programu workshopu, byl kříž udržovaný, chodila k němu náboženská
procesí s farářem a muzikou, bylo tam osvětlení a jedna místní rodina o kříž
pečovala.  Podle  legend  se  lesu  říkalo  „Vojenčok“  a v tom  místě  jsou
pohřbeni švédští vojáci. Při výkopových pracích se v místě do dnešní doby
nacházejí  lidské kosti.  K další  legendě patří  ta o medvědím česneku: před
příchodem švédských vojáků zde medvědí česnek nikdy nerostl, ale po jejich
pohřbení  růst  začal  –  vojáci  měli  údajně  semínka  medvědího  česneku
v kapsách uniforem a tak se dostal  medvědí česnek do lesa, který vyrostl
nad jejich hroby. Tzv. „švédské“ kříže se na severu Moravy vyskytují na více
místech, další dva jsou např. v blízkých obcích Baška a Staré Město.

4 Třicetiletá válka byla v letech 1618-1648.
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2.2 Karlova huť – z historie železáren a válcoven
Následující text je citací výňatků částí článku historika Mgr. Jaromíra Poláška
z Muzea Beskyd Frýdek-Místek.

2.2.1 Železárny Karlova huť

Na popud rytíře von Wittmanna arcivévoda Karel Habsburský v roce 1833
nechal  postavit  v  Lipině  u Frýdku  prvních  šest  hamrů  na  vodní  pohon
k rafinaci  surového  železa,  vyráběného  v modernizované  dřevouhelné
vysoké  peci  v Bašce.  Spojení  s železárnami  v Bašce  bylo  zajištěno  pomocí
koňských  povozů.  Ke  zprovoznění  nových  železáren  došlo  v roce  1834.
Stavba si vyžádala náklad zhruba 100 000 zl. v. č. (vídeňského čísla), tato
investice pro těšínskou komoru představovala čistý výnos obou jejich hutí
v Bašce a Ustroni za poslední čtyři roky. V roce 1836 přibyly v Karlově huti 4
nové zkujňovací výhně.

Karlova huť v Lipině byla původně určena pro rafinaci surového železa, které
bylo  převáženo  na  povozech  z Bašky.  …  Po  výborných  zkušenostech
s nevelkou  válcovnou  se  dvěma  stolicemi  v Ustroni,  jejíž  výstavba  v roce
1846 se zaplatila během následujících 18 měsíců, přikročilo se v roce 1851
k výstavbě  válcovny  plechu  v Karlově  huti.  Do  modernizace  a rozšíření
provozu byly až do roku 1856 přesouvány takřka všechny investice těšínské
komory.  Vlastní  stavba  válcovny  byla  realizována  v letech  1852-1854.  …
Závod byl v té době nejmodernějším hutním provozem Těšínské komory. 

V roce 1872 byly slévárny v Karlově huti rozšířeny výstavbou dvou kuploven
a dvou plamencových pecí pro výrobu litiny na válce strojů, které se předtím
odlévaly v Bašce. Kromě toho bylo zřízeno oddělení na stavbu železničních
vagónů.  V roce  1874  byla  spuštěna  reverzní  válcovna,  jejíž  hlavní  stroj
o 1000 HP byl  dodán strojovnou v Ustroni.  Současně byly všechny ostatní
válcovací tratě osazeny novými hnacími stroji. V stejném roce bylo započato
se stavbou Bessemerovy huti – licence byla zakoupena přímo od Bessemera.
Vysoká pec v Bašce byla schopna pokrýt jen vlastní  spotřebu,  do Karlovy
huti muselo být voženo surové železo na povozech z Třince, proto již v roce
1869 byly provedeny přípravné práce pro spojení Ustroně, Třince a Karlovy

huti  železniční  drahou.  Během  francouzsko-německé  války  se  plán
neuskutečnil, později převážila potřeba spojení Ostravsko-frýdlantské dráhy
s Těšínem, nikoli s Třincem.

V  roce  1897  byla  postavena  nová  kuplovna  o průměru  1,1  m  s kychtou
vysokou  3,5  m,  s předpecí  a 3  výfučnami  ve  dvou  řadách  ….  o dva  roky
později  postavili  v Lískovci moderní martinskou ocelárnu. Zavedeny byly 4
Siemensovy generátory s Köttingovými dmychadly a hydraulický jeřáb pro
obsluhu  licí  šachty,  pánvový  vůz  se  posouval  ručně.  Největší  množství
válcovaného zboží vyprodukovala Karlova huť v roce 1897, celkem 182 000
q. Po přesunutí válcování hrubých profilů do Třince byla v Karlově huti již
v roce 1901 uvedena do provozu vratná válcovna na hrubé železo o šířce
250-750  mm.  Koncem  roku  1904  se  přestalo  pracovat  ve  slévárně
a začátkem příštího roku byla zastavena střední trať, po ní duo – hrubá trať
a profilová trať vratné válcovny. 

Nově postavená válcovna plechů byla zařízena na válcování jemných plechů
za  tepla  a jejich  následné  pozinkování.  v roce  1904  bylo  rozhodnuto
o elektrifikaci závodu. Na místě staré hřebíkárny byla postavena elektrická
centrála se třemi Francisovými turbinami a soustavou betonových vodních
náhonů.

Báňská a hutní společnost uzavřela v roce 1927 s platností od 1. ledna 1928
s firmou T.  C.  Petzold  a spol.  ve  Vídni  smlouvu  o pracovním souručenství
na výrobu a odbyt plechů, podle které železárny fy. Petzold v Rotavě, Nýdku
a Schindlwaldu  v Čechách  měly  být  zastaveny,  jejich  výroba  a zařízení,
pokud budou vhodné, se měly přenést do Karlovy hutě, kde se měla postavit
nová moderní válcovna plechů za tepla, s kapacitou větší, než byla kapacita
spojených závodů dohromady. Závody Rotava – Nýdek vlastnily martinskou
huť,  válcovnu  ploštin,  válcovnu  plechů,  pozinkovnu,  pocínovnu,  poolovnu
a slévárnu.  Část  zaměstnanců  jmenovaných  závodů  měla  být  převedena
do Frýdku. Bylo proto zapotřebí pro tyto zaměstnance zajistit odpovídající
ubytování. 

Na  základě  této  dohody  byla  v Lipině  vybudována  v letech  1929-1931
nákladem  120  mil.  Kč  vedle  staré  válcovny  nová  válcovna  s měsíční
výkonností 6500 tun jemných plechů. Počet dosavadních zaměstnanců, kteří
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pracovali u Báňské a hutní při výrobě jemných plechů, se měl snížit z 5000
na  jednu  pětinu.  Modernizovaná  válcovna  Karlovy  huti  byla  největším
výrobcem jemných ocelových plechů v Československé republice.

… Nová válcovna vyráběla velmi jakostní černé, hlazené, mořené a speciální
hlubokotažné  a karosériové  plechy,  určené  i  pro  další  zušlechtění
pochromováním a poniklováním. Největší výrobní kapacita nového závodu
činila 7000 t plechů měsíčně.

2.2.2 Mostárna Karlovy huti

V roce 1874 byla na území dnešní mostárny zahájena výstavba Bessemerovy
ocelárny  se  dvěma konvertory  o obsahu 5  tun.  Již  v roce  1877 byla  tato
ocelárna přestěhována do Třince a do uvolněných prostor byla v roce 1881
přesunuta  mostárna  z Ustroně,  která  byla  založena  v roce  1867  a tvořila
tam jedno z oddělení ustroňských strojíren.

Ve  Frýdku  byla  mostárna  uvedena  do  provozu  1.  10.  1881.  Stala  se
samostatným  závodem  1.  1.  1883  pod  názvem  „Erzherzogliche

Eisenconstruktionswerkstätte  Friedek“.  V jeden  závod  s lískoveckou
válcovnou plechu byla spojena 1. 10. 1904. Současně s přemístěním závodu
bylo z Ustroně přestěhováno asi 100 zaměstnanců i s rodinami, kteří tvořili
základní kádr závodu. Do konce roku 1927 byla mostárna přímou součástí
válcoven a od 1. 1. 1928, kdy BaHS založila s akciovou společností Rotava –
Nýdek  novou  akciovou  společnost  „Válcovny  plechu  Karlova  huť“,  pak
samostatným  závodem.  S válcovnami  plechu  pak  byla  spojena  v jeden
podnik až od 1. 7. 1949.

2.2.3 Sociální politika Báňské a hutní společnosti – výstavba bytů

Vedle staveb průmyslového charakteru věnovala BaHS velkou pozornost tzv.
sociálním  institucím,  zejména  bytové  péči  o své  zaměstnance.  Při  vzniku
společnosti  v roce  1906  činil  počet  zaměstnanců  9000.  Pro  ně  bylo
k dispozici  350  obytných  domů  s 1.100  byty  a 5  kasáren  se  120  lůžky
pro ubytování  přespolních  zaměstnanců.  Již  tehdy  žilo  v bytech  BaHS
cca 20% zaměstnanců.

Do roku 1931 společnost postavila 1363 domů se 7521 byty a celou řadu
kasáren pro svobodné dělníky s 2172 lůžky. Ve vlastních domech společnosti
bylo ubytováno celkem 42% všech aktivních zaměstnanců.

Relativně  nejvíce  zaměstnanců  bydlelo  v závodních  bytech  v Bohumíně
(51%),  dále  u uhelných  dolů  v Ostravském  revíru  (47%).  BaHS  věnovala
bytové  politice  velkou  pozornost  a ve  svých  investičních  programech
pamatovala  na  výstavbu  nových  ubytovacích  kapacit.  Společnost
pronajímala  byty  také  řadě  dělnických  penzistů  a některé  pronajímala
i cizím osobám.

V roce  1930  měla  BaHS  celkem  1213  obytných  budov  včetně  kasáren,
úřednických  bytů  bylo  648,  dělnických  5031.  Dohromady  5679  bytů
a v kasárnách 1366 lůžek. Od roku 1906 vzrostl počet o 5031 domů a 4892
bytů.

V Karlově  huti  bylo  v roce  1930  k dispozici  672  bytů  dělnických,  146
úřednických a inženýrských a 197 lůžek v kasárnách pro svobodné dělníky
a montéry.
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Seskupení  domů  v koloniích  mělo  řadu  výhod  –  docilovalo  se  snížení
pořizovacích nákladů, byl zlepšen přehled o ubytovaných a usnadněn dozor
závodů nad domy, došlo i jistému snížení udržovacích nákladů při opravách
stejného druhu na stejném místě. Proto BaHS se až na malé výjimky snažila
rozšiřovat stávající kolonie nebo zakládala kolonie nové. Původně vznikaly
kolonie  v blízkosti  závodů,  později  zlepšením  komunikačních  poměrů
se zakládaly ve vzdálenosti větší.

Dělnické byty v koloniích se sestávaly zpravidla z kuchyně a jednoho pokoje.
Podle  stavu  z konce  roku  1930  tak  tomu  bylo  v Ostravském  revíru  –
v koloniích u uhelných domů BaHS bylo vystavěno celkem 4118 takých bytů.
Jednopokojových bytů, pouze s obytnou kuchyní, bylo 449. Pro větší rodiny
byly  zřízeny  byty  dvoupokojové  –  těch  bylo  také  449,  největších
třípokojových  bylo  30  bytů.  Podobné  poměry  panovaly  v dělnických
koloniích  v Třinci,  Karlově  huti  a ostatních  závodech  společnosti.
Jako příslušenství bytů figurovala předsíň se spižírnou, záchod byl u starších
domů umístěn venku u hospodářské budovy. V nových domech byl záchod
součástí  bytu,  takže  vznikl  mnohem  dokonalejší  typ  dělnického  bytu
s předsíní, záchodem a spíží.

Z hlediska  konstrukce  byly  domy většinou  stavěny  jako budovy  normální,
s masivním  cihelným  nosným  zdivem,  normálního  provedení.  Základy
a sklepní zdivo se prováděly z železobetonu, který mnohem lépe odolával
možnému porušení v poddolovaném území.

Vedle  masivních  domů,  stavěných  tradiční  technologií  z cihelného  zdiva,
byla  v Karlohutní  kolonii  v Lipině  (vedle  mostárny  Karlovy  huti)  a v Nové
kolonii zvolena tehdy moderní technologie podle systému „Böhler“, kterou
prováděla  fa.  „Ocelový  dům“  z  Prahy.  Konstrukční  materiál  dodávaly
válcovna  a mostárna  Karlovy  huti.  Nosná  konstrukce  byla  zhotovena
z válcovaných a lisovaných úhlových želez, které byly spojeny tenkými plechy
(černý lakovaný plech lisovaný). Plechová konstrukce nesla izolační materiál
stropu  a stěn.  Stěny  byly  oboustranně  obloženy  heraklitem  a omítnuty.
Ve své  době  poskytovaly  poměrně  dobrou  tepelnou  izolaci,  pozdější
nájemníci  si  stěžovali,  že  jsou  byty  studené  a v řadě  případů  doplňovali
dodatečnou vnitřní  izolaci.  Byty  byly  dvoupokojové  –  velmi  malá  vstupní
chodbička  se  vstupem  na  záchod  (ten  byl  splachovací)  a do  kuchyně,

z kuchyně  vedly  dveře  do  větší  obytné  místnosti.  V kuchyni  byl  malý
oddělený kout – většinou řešený jako komora.  Byty postrádaly koupelnu,
ve čtyřbytovém  vchodu  (byty  v prvním  patře  byly  o něco  větší)  nebyly
prádelny  –  jen  sklepy.  Půdy  byly  velmi  prostorné,  střechy  valbové,
v průběžných blocích sedlové, krytina eternitová“.5

V kolonii Válcoven nebylo zjištěno, že by výše zmíněné „ocelové domy“ byly
při  její  výstavbě  využity.  Domy  jsou  postavené  tradičně  a i  jejich  vzhled
odpovídá  tradiční  výstavbě  obdobných  bytových  domů  první  poloviny
20. století. Podrobnější stavebně-historický a archivní výzkum nebyl v rámci
projektu proveden.

2.3 Sociální situace na sídlišti
Podle  vyprávění  pamětníků  během  setkání  v rámci  druhého  kroku
workshopu  byla  kolonie  zaměstnaneckým  sídlištěm  bezprostředně
sousedícího průmyslového podniku. V místě byly domy dělnické i pro vyšší
zaměstnance – úředníky a inženýry. V domech v sousedství (dnes na jejich
místě stojí  průmyslová hala) bydleli  např. i  závodní lékaři.  Úroveň bydlení
byla v minulosti poměrně vysoká, domy využívaly příjemné polohy v zeleni
a v blízkosti  lesa,  v té  době  udržovaného.  V bezprostřední  blízkosti  byla
základní škola (dnes Armáda spásy – Domov Přístav – domov se zvláštním
režimem  pro  osoby  bez  přístřeší  vyžadující  nepřetržitou  péči),  kulturní
středisko  Válcoven  „Lesík“,  kde  byla  knihovna  a kino,  letní  koupaliště
s bazénem, kam měli zaměstnanci válcoven a jejich děti vstup zdarma. Děti
využívaly neoplocené plochy zahrad a les nad kolonií k letním i zimním hrám
a sportům.6

Obyvatelé  sídliště  tvořili  sociálně  různorodou  společnost  typickou
pro období socialismu. Část obyvatel tvořily i romské rodiny, které se sem
přistěhovaly za prací a dostaly zde přidělené byty. Některé tyto rodiny tvoří
dodnes  skupinu  starousedlíků.  Bydlení  na  sídlišti  bylo  nájemní  a domy

5 Polášek, Jaromír. Ocelové domy v kolonii Báňské a hutní společnosti. Rukopis článku zaslaný e-
mailem.

6 Zaznamenáno podle vzpomínek pamětníků pánů Kulihy a Parčiše, kteří v sídlišti Válcoven prožili
dětství v 60.-70. letech 20. století, rozhovor proběhl v rámci workshopu dne 12. 11. 2016.
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nebyly před rokem 1989 výrazněji rekonstruovány, což postupně zhoršovalo
jejich stav a úroveň vybavení.7

V 90. letech došlo ke snížení počtu zaměstnanců Válcoven. Někteří původní
obyvatelé se také vystěhovali do vybavenějších panelových sídlišť a domů
v jiných  částech  města.  Domy  a byty  v nich  disponovalo  po  roce  1989
město.  Do  uvolněných  bytů,  které  už  v té  době  neposkytovaly  takovou
úroveň  bydlení  jako  nově  vybudovaná  sídliště,  byli  umisťováni  sociálně
slabší  obyvatelé  včetně romských.  V bytech nejsou  koupelny,  vytápění  je
lokální na tuhá paliva, problém je odkanalizování jak domů, tak i venkovních
ploch. Sídliště se dostalo podle výzkumu společnosti GAC z roku 2006 mezi
tzv.  „sociálně vyloučené lokality“.8 Při  diskusi  se  současnými obyvateli  se
objevil  názor,  že  jako  skutečně  „vyloučenou“  začali  oblast  vnímat
až po zařazení na tento seznam (dle diskuse s Radou dne 1. 10. 2016).

Zhoršení  stavu  nastalo  po  odprodeji  některých  domů  do  soukromého
vlastnictví.  Část  domů, které  si  obyvatelé  koupili  sami pro sebe,  funguje
dobře. Majitelé v těchto domech bydlí a volné byty pronajímají na běžném
trhu.  Tyto  domy  jsou  v dobrém  stavu,  majitelé  investují  do  potřebných
oprav a mají  velký  zájem na stavu sídliště  a jeho dobré pověsti.  Některé
domy  nebo  jejich  části  koupili  majitelé,  kteří  sami  v místě  nebydlí
a pronajímají tyto domy jako ubytovny pro chudé nájemníky v tísnivé životní
situaci.  Tato  situace  je  pro  celou  lokalitu  rizikem,  protože  střídající
se sociálně slabí  nájemníci  žijící  (a  financující  svoje bydlení)  ze sociálních
dávek tvoří nejproblematičtější část obyvatel.

V současnosti  v místě  působí  komunitní  pracovníci  v rámci  projektu
Krajského úřadu Moravskoslezského kraje "Podpora komunitní práce v MSK"
(v současnosti Mgr. Hana Žurovcová a Jakub Neubauer, v minulosti rovněž
Zuzana Maiwaelderová). Podařilo se jim zaktivizovat část místních obyvatel
jak romských, tak neromských, kteří společně vytvořili neformální skupinu
obyvatel  sídliště  nazvanou  Rada  sídliště  Válcoven  plechu.  Skupinu  tvoří

7 Je to jeden z mechanismů, který přispívá k sociálnímu vylučování lokalit tam, kde bytový fond
trpí  dlouhodobě  chybějící  údržbou  a není  přizpůsobován  aspoň  základním  současným
požadavkům na vybavení.

8 Viz mapa z výzkumu společnosti GAC z roku 2006. GAC spol. s. r. o. Mapa sociálně vyloučených
a sociálním vyloučením ohrožených lokalit v České republice [online]. MPSV, 2006 [vid. 3. 1.
2017]. Dostupné z https://www.esfcr.cz/mapa/int_ms14_3.html

zejména starousedlíci – Romové, kteří bydlí v nájemních městských bytech,
a v místě bydlící vlastníci domů, kteří mají společný zájem na zvýšení kvality
prostředí,  ve  kterém  žijí.  V této  komunitě  se  postupně  daří  diskutovat
a plánovat kroky, které mohou pomoci nastartovat proces zvelebení lokality
podle potřeb a přání obyvatel.

14



3 Kolonie  Válcoven  jako  příjemné  místo
pro život

3.1 První krok – společné setkání nad mapou
Workshop  začal  1.  10.  2016  v prostorách  centra  Pramínek  na  ulici  Míru
v 10.00 hod. 

3.1.1 Program

10.00 – 10.30 PŘEDSTAVENÍ
Organizátoři Eva a Tomáš
Domácí – účastníci workshopu

10.30 – 11.20 MÍSTO VE MĚSTĚ
Společně nad mapou Frýdku-Místku:
Co znamenají  Válcovny v mapě města? (příběhy,  místní
názvy, události)

Jak  jsou  Válcovny  napojené  na  okolí  a ostatní  části
města?
Kam nejčastěji chodíte a jakým způsobem?

11.20 – 12.00 ČISTÝ PAPÍR
Pokuste  se  nakreslit  obrázek  kolonie  Válcovny  –
zakreslete a popište cesty, okraje, oblasti, uzly, významné
prvky
Popište, kdo v kolonii bydlí – jaké typy obyvatel zde jsou?
(věk, zaměstnání, způsob života, vztah k místu)
Vyznačte na časové osy aktivity, které v prostoru kolonie
děláte. Pokuste se určitm co vás během nich trápí nebo
naopak těší
Na  vyznačených  škálách  vyznačte,  jak  vidíte  kolonii
Válcovny

12.00 – 13.00 SPOLEČNÝ OBĚD

13.00 – 13.40 S MAPOU KOLEM DOKOLA
Každý s mapou na obhlídce sídlištěm:
V mapě vyznačte 
Co a kde obvykle děláte
Kudy obvykle chodíte a kde nejčastěji pobýváte
Dobrá a špatná místa 
Význačné body, hlavní vstupy
Místa,  kde  se  cítíte  příjemně  a nepříjemně,  bezpečně
a nebezpečně 
Kde je to hezké a kde je to ošklivé

14.00 – 15.30 SPOLEČNÉ SHRNUTÍ
V čem se společně shodujete?
Jak by mohli obyvatelé sami přispět ke zlepšení stavu?
Co považujete za nejdůležitější?
Co se Vám nejvíce líbilo a nelíbilo na dnešním setkání?

15.30 – 16. 00 ZÁVĚR – plán na příště
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Této části  workshopu se v centru Pramínek účastnilo  10 obyvatel  sídliště
Válcoven plechu – Helena Fojtíková, Martina Tokarská,  Zdenka Benešová,
Ivan Bongilaj, Růžena Kroščenová, Marian Strkač, Jana Šponiarová, Rudolf
Bongilaj, Marie Kaňoková, Jana Bongilajová; 2 komunitní pracovníci – Hana
Žurovcová a Jakub Neubauer; a 2 architekti – Eva Špačková a Tomáš Čech.
Z řad obyvatel  se  účastnili  Romové i  neromové.  Odpoledne se workshop
přesunul ven, do ulic sídliště, kde se připojili k diskusi další obyvatelé – paní
Libuše Vyhňáková, pan Balog, pan Petr Bongilaj a děti.

3.1.2 Názory obyvatel sídliště

V následujícím  textu  jsou  uvedeny  názory  na  problémy  v sídlišti
z perspektivy  jeho obyvatel  tak,  jak zazněly  během moderované diskuse,
která byla součástí workshopu.

Na  začátku  workshopu  proběhlo  vzájemné  představení  účastníků,  každý
sdělil, jak dlouho již na sídlišti žije a co ho na workshop přivedlo (motivace).

Obyvatelé  vyjmenovali  problémy,  které  vnímají  jako  nejdůležitější
a nejpalčivější  –  jedná  se  o kanalizaci,  koupelny,  záchody  (v  městských
domech), chodníky, osvětlení.

Následně  účastníci  diskutovali  o historii  lokality  a jejím názvu.  Shodli  se
na tom,  že  správný  historický  název  lokality  je  „Lipina“.  Domy  patřily
Válcovnám  plechu,  žili  v nich  pracovníci  Válcoven,  převážně  neromské
rodiny.  Město Frýdek-Místek byty  převzalo po roce 1989.  Byty  byly  vždy
bez koupelen  a se  záchody  na  chodbách,  u domů  byly  prádelny,  mandl.
v tehdejší  době (50.  -80.  léta 20.  století)  byly takto vybavené starší  byty
ještě v podstatě běžné, vybavení bylo špatné a vše si obyvatelé zajišťovali
sami. 

Postupně začalo město všechny romské rodiny stěhovat na ulici Míru, dříve
tu žily pouze tři romské rodiny. Vyloučenou lokalitou se tato oblast stala asi
před 10-15  lety.  Jeden dům na ulici  Míru  si  koupila  soukromá majitelka
a pronajímá ho často problémovým nájemníkům. Obyvatelé se domnívají,
že strategie města je špatná, není dobré stěhovat všechny romské rodiny
na jedno místo. Tento názor sdílí Romští i neromští obyvatelé.

Architektonicky  je  sídliště  velmi  hezkou  lokalitou,  jsou  zde  nižší  domy,
hodně  prostoru  mezi  nimi,  hodně  zeleně,  hřiště  pro  sport.  Žijí  zde  však
rodiny s mnoha dětmi, z toho plyne zvýšený hluk a jiné problémy. Potulují se
zde volně puštění psi.

Proběhla  diskuze  o tom,  jak  a proč  vlastně  vznikl  tak  negativní  pohled
na lokalitu.  Obyvatelé  se  domnívají,  že  špatná  pověst  místa  nepramení
z nějakých  objektivních  příčin,  lokalita  je  v podstatě  hezká,  ale  existují
předsudky vůči Romům, kterých zde žije mnoho.

Diskutovalo se i  o napojení sídliště na okolní části  města.  Do mapy byla
zakreslována problémová místa a nápady jejich řešení. Autobusové spojení
je velmi špatné, například dětem do školy jede ráno pouze jeden autobus,
do  nemocnice  není  přímé  spojení.  V lokalitě  chybí  zastávka,  lidé  chodí
na zastávku  na  autobusové  točně  na  ulici  Křižíkova.  Musí  přecházet
frekventovanou  železniční  trať,  po  které  ve  všední  dny  jezdí  4  vlaky
za hodinu.  Krátí  si  cestu  přes  koleje,  je  to  nebezpečné.  Přemýšlelo
se o vhodném umístění nové zastávky MHD (např. křižovatka mezi ulicí Míru
a Sokolská, kde je velký volný prostor).

Kolem  lokality  vede  komunikace  (ul.  Míru),  která  je  hodně  využívána
kamiony jezdícími do blízkých závodů, chodník je ve velmi špatném stavu,
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chůze po něm je nebezpečná, cesta je úzká, auta mají obtíže se vyhnout.
Špatně  mobilní  obyvatelé  a rodiče  s kočárky  se  musí  pohybovat  po
komunikaci,  chodník  je  rozbitý.  Auta  jezdí  směrem z města  rychle,  náhle
vyjíždějí ze zatáčky (již dříve se hovořilo o možnosti umístit retardér, to bylo
zamítnuto  s ohledem  na  těžké  kamiony,  další  možnost  je  umístění
zpomalovacího semaforu na počátek ulice Míru).

V lokalitě  chybí  veřejné  osvětlení.  Obyvatelé  se  domnívají,  že  patří
soukromému majiteli, ne městu, takže město ho nemůže opravit.

Lokalita je špatně napojená na sídliště na kopci – obyvatelé, zejména děti,
které chodí do školy, používají vyšlapanou lesní pěšinku, která však vede do
prudkého  kopce  a po  deštích  nebo  v zimě  je  extrémně  kluzká.  Dál
za sídlištěm,  v areálu  bývalých  Válcoven,  existují  neopravované  betonové
schody.  Les  nad  lokalitou  je  neudržovaný,  pouze  v místě  teplovodního
potrubí  jsou  stromy  vysekány.  Les  patří  společnosti  Lesy  ČR.  Existuje
možnost vejít v jednání s vlastníkem lesa.

U lesa vznikají černé skládky, odpad přivážejí i obyvatelé jiných částí města.
Obyvatelé se domnívají,  že by bylo vhodné v ulici  Dlouhá umístit  kamery
nebo zabránit vjezdu automobilů do části ulice sousedící se sídlištěm.

V lese za ulicí  Dlouhá je umístěn starý  dřevěný historický kříž,  kopec byl
v daleké  minulosti  využíván  jako  hřbitov.  Místo  by  se  mohlo  stát  novým
symbolem  lokality,  poutním  místem,  pokud  by  se  povedlo  ho  upravit.
Existuje možnost oslovit katolickou církev ve městě, zda existují informace
o původu a historii tohoto místa.

Proběhla diskuse k plánu magistrátu  vybudovat  pro  obyvatele  komunitní
centrum  na  ulici  Míru.  o tomto  projektu  mají  obyvatelé  pouze  málo
informací, které jim sdělili komunitní pracovníci. Obyvatelé mají zájem získat
více  informací,  podílet  se  na budoucí  podobě komunitního centra,  které
bude  sloužit  i  jim.  Diskutovalo  se  o možnosti  udělat  před  komunitním
centrem navazující venkovní posezení pro obyvatele. Zdenka Benešová, jako
zástupkyně Rady obyvatel, bude kontaktovat vedoucí odboru sociálních věcí
paní Kozlovou a požádá ji o schůzku k tomuto tématu.9

9 Schůzka zástupců obyvatel na odboru sociálních věcí k tématu komunitního centra proběhla
dne 11.10.2016

Diskutovalo  se  i  o možné  opravě  chodníků  v lokalitě.  Obyvatelé  mají
o tomto  záměru  pouze  velmi  kusé  informace.  Chtějí  vědět  víc  a dát  své
vlastní návrhy. Dohodli se, že sepíší žádost o informace o opravě chodníků
a osvětlení,  sesbírají  podpisy  obyvatel;  Jana  Šponiarová  žádost  doručí
na odbor dopravy a silničního hospodářství.10

Uvažovalo  se  o tom,  jak  je  možné  pracovat  na  sídlišti  s „problémovými
rodinami“, zejména z domu soukromé majitelky paní Střížové. Problém je
s tím,  že  děti  z tohoto  domu  si  přivlastňují  dětské  hřiště,  nechtějí  tam
pouštět jiné děti, vznikají konflikty i s rodiči. Obyvatelé došli k závěru, že by
bylo  vhodné  pozvat  na  setkání  Rady  sídliště  Válcoven  plechu  majitelku
tohoto domu.

Po  dopolední  diskusi  v Pramínku  skupina  obyvatel  společně  s architekty
po obědě  obešla  kolonii  a na  konkrétních  místech  se  diskutovalo
o problémech a možnostech řešení.

10 Obyvatelé  za  podpory  komunitních  pracovníků  sepsali  oficiální  žádost  adresovanou  panu
Hronovskému, vedoucímu Odboru dopravy a silničního hospodářství, ve které žádali o opravu
chodníků na ulici Míru, veřejných prostranství mezi domy na ulici Míru a vyjádření k absenci
osvětlení  na sídlišti.  V oficiální  odpovědi  pan  Hronovský  reagoval  na všechny body žádosti.
K provizorní opravě chodníků dojde na jaře 2017, co se týče osvětlení, mělo by být vybudováno
v rámci celkové revitalizace sídliště v roce 2018.
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Závěr  workshopu proběhl  opět  v Pramínku.  Účastníci  měli  říct,  co se  jim
v lokalitě nejvíc líbí, o co by nechtěli přijít a naopak, co se jim nelíbí, co by
chtěli  změnit.   K věcem, které se líbí, patří  dobrá parta, přátelské vztahy,
čistota  díky  aktivitě  domovníků-preventistů  zaměstnaných  Magistrátem
města Frýdku-Místku, vybudované dětské hřiště, pozitivní změny. Nelíbí se
špatné  vztahy  s několika  problémovými  rodinami,  neexistence  koupelen
v bytech,  záchody  na  chodbách,  negativní  pohled  ostatních  obyvatel
na lokalitu a to, že město nebere obyvatele sídliště jako partnery.11

3.2 Druhý krok – plánovací komunitní setkání
Setkání  začalo  v sobotu  12.  11.  2016  v 10  hodin  ve  středisku  Pramínek
na ulici  Míru ve Frýdku-Místku,  účastníci  dopolední části  – Eva Špačková,
Tomáš  Čech  (architekti),  Alice  Gojová  (katedra  sociálních  studií,  Fakulta
sociálních  studií  OU)  komunitní  pracovníci  Hana  Žurovcová  a Jakub
Neubauer, Adam Čerňanský (student katedry architektury FAST VŠB-TUO),
pamětníci života v kolonii v minulosti pánové Kuliha a Parčiš, členové Rady
sídliště Válcovny plechu a obyvatelé kolonie Válcovny (Romové i neromové).
Odpoledního programu se  kromě jmenovaných zúčastnili  další  obyvatelé
kolonie, děti a hudební skupina.

11 Text je zpracován podle zápisu z workshopu.

10.00-12:00 SETKÁNÍ S RADOU VÁLCOVEN – VÁLEČNÁ PORADA
příprava  závěrečné  prezentace  pro  město:  místo,
účastníci a pozvaní, termín
Probíhající  projekty  –  diskuse:  chodník,  komunitní
centrum

12.00-13:00 PŘESTÁVKA NA OBĚD

13.00-16:30 ODPOLEDNÍ PROGRAM PRO VEŘEJNOST

13.00 – 13.45 VZPOMÍNKY – POHLED DO HISTORIE KOLONIE VÁLCOVNY
Vede ing. Zdenka Benešová
Hosté: pan Kuliha, pan Parčiš

14.00 – 16:00 PLÁNOVACÍ HRA - 8 HRDINŮ PRO KOLONII VÁLCOVNY
rozdělení rolí
formulace požadavků a cílů - uvažování
návrh projektů - akce
vyjednávání 
závěr, společné shrnutí, zhodnocení

16.00 – 16.30 HUDEBNÍ VYSTOUPENÍ
Přivítání hostů z fary – otec František

16:30-17.00 LAMPIONOVÝ PRŮVOD KE KŘÍŽI NA LIPINĚ

3.2.1 Dopoledne – setkání s Radou

Příprava  závěrečné  prezentace  z workshopu pro  představitele  města
Frýdek-Místek  (termín,  místo,  okruh  pozvaných  hostů).  Jednání  zajistí
společně  Zdenka  Benešová,  Jana  Šponiarová  a Jana  Bongilajová.
Doporučený  termín  do  Vánoc,  pokud  to  nebude  možné,  tak  na  začátku
ledna 2017.

Zpráva  z jednání  na  městském  úřadě  o komunitním  centru v kolonii
Válcovny, zástupci Rady mají praktické připomínky k tomu, jak by centrum
mohlo  fungovat.  Při  přípravě  podobných  projektů  by  ocenili  možnost
zapojení do plánování hned v úvodní fázi při formulování záměrů a přípravě
stavebního programu, pokud se stavba týká bezprostředně lokality, ve které
žijí.  Obyvatelé  dokážou  velmi  dobře  společně  formulovat  svoje  potřeby
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i možnosti  spolupráce.  Provoz  podobného  centra  by  mohli  částečně
(v nízkoprahové části určené místní komunitě a veřejnosti) zajistit v lokalitě
bydlící  místní  obyvatelé  –  Ivan  Bongilaj  a Rudolf  Bongilaj,  kteří  již
v komunitě úspěšně působí jako domovníci-preventisté.

Členové Rady se podrobně vyjádřili  k plánované opravě chodníku na ulici
Míru. Oprava je nezbytná, ale zároveň je nutné harmonizovat ji i s dalšími
potřebami  v lokalitě.  (bezpečnost  –  omezení  rychlosti  vozidel,  účinné
veřejné osvětlení, uložení komunálního odpadu, podoba a využití přilehlých
předzahrádek jako prostoru, který tvoří „první dojem“ z celého sídliště).

3.2.2 Odpolední program pro veřejnost

Ve  13  hodin  začali  hasiči  stavět  na  asfaltovém  hřišti  nafukovací  stan,
ve kterém  měl  proběhnout  program  pro  veřejnost.  Počasí  se  odpoledne
zhoršilo a začal padat mokrý sníh.

Plánované  setkání  s pamětníky  života  v kolonii proběhlo  v centru
Pramínek,  protože  venku  bylo  nepříznivé,  chladné  počasí  a sněžilo.
Na pozvání  paní  Zdenky  Benešové  přišli  starousedlíci  pan  Kuliha  a pan
Parčiš.  Oba vyprávěli  o podobě kolonie  v době jejich dětství  a mládí,  kdy
místo ještě nebylo „vyloučenou lokalitou“, ale příjemným místem k bydlení
zaměstnanců  Válcoven  s pestrou  sociální  skladbou.  Vzpomínali  na  různé
možnosti  sportovního  vyžití  v blízkosti  (fotbalové  hřiště,  v zimě  hokej,
v kopci nad sídlištěm (v té době pouze částečně zalesněném) v zimě lyžování
a sáňkování  (jezdilo  se  „na kříž“,  „po hřebenu“,  „smrtkou“,  „přes  lavor“).
Cesta ke kříži  a na sídliště na kopci za lesem byla schůdná. V blízkosti byl
letní  bazén  pro  zaměstnance  Válcoven  zdarma.  V létě  děti  navštěvovaly
areál  neoplocených zahrad v místě  dnešní  budovy mostárny,  pořádaly  se
tam  táboráky  na  zakončení  školního  roku.  V místě  byly  typické  třešňové
stromy. V okolí byly menší obchody a kulturní středisko „Lesík“ s knihovnou
a kinem.  Děti  měly  školu  do  5.  třídy  v místě,  později  docházely
do vzdálenějších škol. V kolonii žila paní Kolářová, pamětnice, která sedávala
na lavičce před domem a vyprávěla dětem strašidelné historky. Kříž v lese
byl  udržovaný  (doloženo  i  historickými  fotografiemi)  a chodilo  k němu
každoročně  procesí.  V místě  bylo  osvětlení  a o  kříž  bylo  pečováno.
Podle vyprávění  tam  je  hřbitov,  údajně  švédských  vojáků  padlých

ve třicetileté válce. Podle další legendy tito vojáci měli po kapsách uniforem
semínka medvědího česneku, který v lese od té doby hojně roste a předtím
se tam nevyskytoval. Tyto pověsti oba pamětníci potvrdili, že je slyšeli takto
vyprávět, když byli ještě děti. Pověst potvrzuje i lidový název lesa Na Lipině,
který byl nazýván „Vojenčok“. Pan Kuliha po hodině musel odejít, pan Parčiš,
žijící dosud v kolonii, zůstal a účastnil se dalšího programu. 
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3.2.3 Urbánní plánovací hra OSM HRDINŮ PRO KOLONII VÁLCOVNY

Po 14 hodině hasiči  postavili  stan a přišli  obyvatelé sídliště a děti,  aby se
zúčastnili plánovací hry „8 HRDINŮ PRO KOLONII VÁLCOVNY“. 

Účastníci  hry  byli  rozděleni  do  skupinek  a byly  jim  přiřazeny  role,  které
ve hře zastávali. Jednotlivé role zastupovaly účastníky plánovacích procesů
ve správě a rozvoji města (starosta, úředník, zastupitel, obyvatel, architekt
atd.). Podle své role měli hráči zformulovat představu o tom, jaká má být
kolonie a navrhnout konkrétní  projekty,  které by tuto představu pomohly
naplnit. Všichni postupně vystoupili  se svými projekty, které byly zapsány
na tabuli.  V dalším  kole  zástupci  každé  role  vybrali  ze  všech  navržených
projektů tři, které považují za nejpotřebnější. 

Tímto výběrem se dospělo ke třem nejdůležitějším cílům/projektům, které
by si všichni společně přáli naplnit: BEZPEČNOST, ZDRAVÍ a PĚKNÝ DOMOV.
První kroky, které by se měly podniknout, jsou:

zřídit koupelny a záchody v bytech, kde nejsou
upravit chodníky
doplnit účinné veřejné osvětlení na celém území kolonie

Protože  během hry  bylo  přítomno hodně  dětí,  na  závěr  se  i  ony  mohly
vyjádřit a říct svoje přání:  osvětlení  na hřišti,  rovný povrch hřiště, tartan,
oprava houpaček, lavičky a posilovna.

Metodika  této  hry  byla  obdobná  jako  u projektů  komunitního  plánování
s účastí  veřejnosti  a výsledek  velmi  přesně  vyjadřuje  největší  problémy
kolonie.  Obyvatelé  i  hosté  se  do  hry  spontánně  zapojili.  Počasí  bylo
poměrně nepříznivé, ale díky možnosti využít velký hasičský stan program
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mohl proběhnout bez zásadních omezení. Je zřejmé, že možnost mít přímo
v sídlišti  prostor  pro  komunitní  setkávání  i  v interiéru by  byla  velkým
přínosem.

Hra skončila v 15.30 a pak zahrála místní romská hudební skupina několik
skladeb.  Otec  František  z fary  se  z účasti  na  programu  omluvil,  protože
onemocněl a v nepříznivém počasí nemohl přijít.

3.2.4 Lampionový průvod

Po 16 hodině si děti za pomoci komunitních pracovníků přichystaly světýlka
svíček do sklenic a společně se vypravily ke kříži v lese Na Lipině. S pomocí
Technických služeb města Frýdku-Místku a místních domovníků-preventistů
byla  již  předem vyčištěna zarostlá  přístupová cesta  ke  kříži.  Tato  úprava
umožnila  průvodu  dětí  snadno  projít  se  světýlky  ke  kříži  a osvětlit  ho.
Atmosféru umocňoval čerstvý první sníh. Veškerou přípravu průvodu dětí

a zajištění  a přípravu  lampiónů  se  světýlky  měli  na  starosti  komunitní
pracovníci Hana Žurovcová a Jakub Neubauer.
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3.3 Dotazníky
Během setkání byly do kolonie doručeny dotazníky pro obyvatele včetně
dvou  sběrných  boxů.  Dotazníky  byly  s pomocí  komunitních  pracovníků
a členů  Rady  sídliště  Válcoven  plechu  rozdány  obyvatelům  sídliště
a sesbírány  do  14.  prosince  2016.  Otázky  dotazníku  byly  formulovány
na základě předchozích rozhovorů s obyvateli kolonie.

3.3.1 Vyhodnocení dotazníku

Celkem bylo rozdáno 110 dotazníků. Vyplněných dotazníků se ke zpracování
vrátilo 48.

Dotazník byl anonymní. Z vyplněných a vrácených dotazníků byly odpovědi
od 40% žen a 56% mužů. Věkové rozpětí respondentů je patrné z grafu.

Následující výsledky a závěry jsou vztaženy ke vzorku respondentů, vyjadřují
názory osob, které na dotazník odpověděly.

Otázka č. 1 zjišťovala vztah (vlastnictví nebo nájem) respondentů k bytu,
ve  kterém  bydlí.  V nájemních  bytech  města  bydlí  63%  respondentů,
v bytech  v osobním  vlastnictví  31%  respondentů,  menšina  (6%)  bydlí
v nájmu u soukromníka, družstevní vlastnictví bytu nebylo zaznamenáno.

Otázka č.  2 byla zaměřena na spokojenost s bydlením v bytě.  Rozhodně
nebo  spíše  spokojeno  je  67%  respondentů,  spíše  nespokojeno  8%
respondentů a rozhodně nespokojeno 31% respondentů. 

Pokud bychom rozdělili respondenty na nájemce městských bytů a vlastníky
a nájemce bytů v osobním vlastnictví, pak se spokojenost s bydlením rozdělí
takto:

Respondenti ‒ nájemci městských bytů jsou rozhodně nebo spíše spokojeni
z 50%,  spíše  nespokojeni  z 10% a rozhodně nespokojeni  z  30% (ve  třech
dotaznících bez odpovědi).

Respondenti  ‒  soukromí  majitelé  a nájemníci  soukromých  majitelů  bytů
jsou  rozhodně  nebo  spíše  spokojeni  z 90%,  spíše  ne  10%,  rozhodně  ne
neodpověděl nikdo. 

U této otázky podle odpovědí ze vzorku respondentů dotazníku vyplývá, že
vlastníci bytů, kteří si provedli úpravy bydlení podle svých přání a možností,
jsou mnohem spokojenější, než nájemníci městských bytů, kteří jsou ze 40%
nespokojeni se svým bytem.

Nemůžeme  potvrdit,  že  vztah  mezi  vlastnicvím  bytu  a spokojeností
s bydlením odpovídá názoru všech obyvatel  sídliště. Potvrzuje názor těch
obyvatel, kteří odpověděli na dotazník v rámci programu workshopu. Lze se
ale domnívat, že tato tendence v místě existuje.

Otázka č. 3 zjišťuje názor na celkový vzhled kolonie. Vzhled kolonie se líbí
rozhodně  nebo  spíše  z celého  vzorku  odevzdaných  dotazníků  41%
respondentům, spíše nebo rozhodně ne 50% respondentům. 

Při porovnání odpovědí podle vlastnictví bytu jsou respondenti ‒ soukromí
majitelé  a jejich  nájemníci  ke  vzhledu  kolonie  kritičtější  –  rozhodně  ano
neodpověděl  nikdo,  spíše  ano  18%  a spíše  ne  i  rozhodně  ne  41%,
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takže nespokojenost  se  vzhledem  kolonie  vyjádřilo  82%  soukromých
majitelů bytů. 

Mezi respondenty ‒ nájemníky městských bytů se vzhled kolonie líbí 17%,
spíše líbí 37%, takže spokojených je 54%, spíše nelíbí 7% a nelíbí 27%. Mezi
nájemníky městských bytů je nespokojených se vzhledem kolonie více nebo
méně  celkem  34%  respondentů.  Čtyři  nájemníci  městských  bytů
neodpověděli.

Otázka č.  4 zjišťovala největší  problémy související  s bydlením v kolonii.
Z odpovědí dotázaných lze dovodit, že existují dva obecné fenomény, které
obyvatele kolonie trápí. Prvním z nich je doprava. Její rušivé vlivy se dotýkají
33% dotázaných, 31% odpovědí poukázalo na nedostatek parkovacích míst
a 19% občanů chybí kvalitní napojení městské hromadné dopravy. s tím jistě
souvisí  i  pocit  obyvatel  (27%),  že  lokalita  trpí  nedostatečnou  obchodní
vybaveností.  Je tedy nutné se po městě intenzivněji  dopravovat. Druhým
fenoménem je  stesk nad celkovým stavem lokality. 21% dotázaných trápí
bezpečnost,  25% obyvatel  uvedlo jako problém celkovou úroveň bydlení.
Jen minimum dotázaných vidí problém v nedostatku sportovně rekreačních
ploch  a ploch  pro  děti.  Tato  spokojenost  může  vyplývat  z přítomnosti
nedávno  vybudovaného  dětského  hřiště  (ale  jde  jen  o hypotézu).  Větší
zázemí  pro  odpočinek  dospělých  a seniorů  by  uvítalo  25%  respondentů.
V doplňujících komentářích se obyvatelé vyjádřili k problémům s romskými
obyvateli,  zejména  v soukromém  bytovém  domě  na  ulici  Míru  1346,
a neukázněnými dětmi, dále k nedostatkům hygienických zařízení v bytech,
propojení  na  sídliště,  rychlosti  vozidel  na  komunikaci,  nedostatečnému
veřejnému  osvětlení  a potřebě  opravy  všech  fasád.  Jeden  názor  také
zmiňuje problémy s drogově závislými a dva si stěžují na hluk od železniční
trati a potřebu odhlučňovacích opatření.

Otázka č. 5 se ptala na nejpotřebnější  zlepšení v kolonii.  Největší  počet
69%  dotázaných  by  si  přál  zlepšit  kvalitu  chodníků  a vozovek  a 54%
dotázaných by uvítalo zkvalitnění veřejného osvětlení. Rozšíření parkovacích
ploch, zkvalitnění veřejné zeleně a její údržby a dovybavení veřejných ploch
(lavičky, koše na odpad) by si přálo 27 resp. 25% respondentů.

Poslední  otázka č.  6  zjišťovala  ochotu obyvatel  podílet  se na vylepšení
prostředí. Vysoké procento obyvatel (42%) vyjádřilo ochotu účastnit se na
společných diskuzích mezi obyvateli sídliště. Více než čtvrtina dotazovaných
(27%)  zároveň  projevilo  ochotu  pomoci  při  příležitostných  pracích
(„brigády“)  a zvelebovat  tak  své  vlastní  okolí.  Naopak 23% obyvatel  není
ochotno  se  podílet  vůbec.  19%  respondentů  je  ochotno  účastnit  se
projednávání  a řešení  problémů  s úřady  a 5  osob  sdělilo,  že  je  ochotno
se podílet pravidelnou prací na úpravách a údržbě sídliště.

3.3.2 Závěry z dotazníku

Z výsledků  dotazníku  je  zřejmé,  že  existuje  jistá  tendence  odlišnosti
ve vnímání kolonie mezi nájemníky městských bytů a majiteli bytů a domů
v osobním vlastnictví.  Nájemníci  městských bytů, kteří odpověděli  na náš
dotazník, jsou méně spokojeni se stavem a vybavením bytů a spokojenější
se společným veřejným prostorem kolonie. Vlastníci bytů, kteří odpověděli
na  dotazník,  jsou  více  spokojeni  s bydlením  v bytech,  ale  jsou  kritičtější
ke stavu veřejného prostoru sídliště.

Všichni společně nejsou spokojeni v první řadě s kvalitou vozovek, chodníků
a se stavem veřejného osvětlení. 

Obyvatelé  vyjadřují  zájem  spolupracovat  a různými  formami  se  podílet
na zlepšení  stavu  v kolonii.  Spektrum  možností  je  velmi  široké  od
společných  diskusí  přes  vyjednávání  s úřady,  občasnou  brigádu  až  po
možnost  některých se  pravidelně na péči  o okolí  podílet.  Jen  menší  část
obyvatel nemá zájem podílet se na vylepšení prostředí vůbec a je potřeba
i s touto pasivní částí obyvatel počítat (ale dotazník vyplnili).

Závěry z dotazníku potvrzují  informace získané od obyvatel  kolonie jiným
způsobem (v diskusích, při plánovací hře), a nejsou ani v rozporu se závěry,
které lze odvodit pečlivým pozorováním přímo na místě. 
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3.4 Třetí krok – plánovací podklad
Z materiálů  a informací  nashromážděných  během  všech  setkání  je
připravena mapa se zakreslením požadavků a možností v území, součástí je
soupis  včetně  etapizace  a možnosti  realizace  (vlastními  silami  obyvatel,
s příspěvkem města, s projektovou podporou atd.).

3.4.1 Problémová mapa – soupis problémů

Mapa  zobrazuje  hodnocení  pozitivních  a negativních  prvků  v území
a soubor zjištěných problémů, se kterými jsme pracovali  během průběhu
workshopu s místní komunitou v lokalitě kolonie Válcoven.

POZITIVA – kladné stránky, na kterých se dá dále stavět

Celkově  příjemný  vzhled sídliště  a příjemné  urbanistické  uspořádání
v souladu  se  současnými  trendy  při  koncipování  kvalitního  bydlení
v okrajové  části  města.  Urbanisticko-architektonické  řešení  kolonie
podporuje  a umožňuje  dobré  sousedské  vztahy  a přiměřenou  sociální
kontrolu  prostoru.  Území  má  jasné  hranice,  které  ho  vymezují,  a tvoří
kompaktní,  charakteristický,  přehledný  prostor s jednoduchou  orientací.
V uspořádání budov panuje řád a do jisté míry lze odlišit  prostory veřejné,
poloveřejné  a polosoukromé.  Soukromé  venkovní  prostory  (pozemky
v soukromém  vlastnictví)  nejsou  zatím  vymezeny  natolik,  aby  v prostoru
tvořily nežádoucí bariéry.

Nejde o „anonymní“ prostor odsouzený k degradaci. Část obyvatel má silný
vztah k místu a má velký zájem na jeho pozitivním rozvoji. Obyvatelé jsou
ochotni podle možností k tomuto rozvoji přispět.

Historický  dřevěný  kříž,  který  stojí  nad  kolonií,  je  zajímavou  historickou
památkou spojenou s místními pověstmi.

NEGATIVA – záporné stránky a nedostatky, které je nutno odstraňovat

Největším  problémem  je  chybějící  nebo  nedostatečná  základní
infrastruktura v území, na kterou jsou navázány další možnosti zvelebování.

Přinejmenším v části území chybí řádné odvedení splaškových a dešťových
vod,12 na které je  navázána možnost rekonstrukce veřejného prostranství
včetně chodníků, komunikací a parkovacích ploch a rovněž bytových objektů
(zejména jejich doplnění o základní hygienické vybavení). V prostoru sídliště
je nedostatečné  veřejné osvětlení, a to jak uvnitř kolonie, tak podél ulice
Míru.  Ulicí  Míru  je  v současnosti  vedena  i  těžká  nákladní  doprava
a technický  stav  vozovky  tomu  neodpovídá,  stejně  jako  stav  chodníků
a veřejného osvětlení této komunikace. 

Obyvatele  obtěžuje  i  stupňující  se  hluk  z blízké  železniční  trati,  kterou
projíždí v denních i nočních hodinách vlaky nákladní i osobní včetně dopravy
z továrny Hyundai. 

Ulice  Míru  zároveň tvoří  vstupní  bránu do sídliště  a do  celé  části  města
a pohled z ulice Míru na sídliště tvoří  první  dojem a statut kolonie i  celé
oblasti.

Nedostatečné je rovněž spojení kolonie s městem (školy, obchody, zdravotní
péče,  cesty  do práce atd.).  V místě  chybí  zastávka MHD a školní  zařízení
aspoň pro nejmladší děti, které v současnosti částečně nahrazuje centrum
Pramínek  (provozované  Charitou  ČR  ve  Frýdku-Místku).  Pěší  spojení
do Směrem na sídliště, kde je obchod a škola, vede pouze strmá pěší stezka
lesem.  Chybí  bezpečné  a bezbariérové  pěší  propojení do  okolí
i do vzdálenějších částí města.

Bytové domy na ulici Míru slouží jako městské „sociální“ byty. V domech
nejsou byty vybaveny koupelnami, WC jsou na chodbách, chybí teplá voda.
Praní a hygienické potřeby jsou zajištěny v budově prádelny. Topí se tuhými
palivy. Domy celkově neodpovídají obvyklému standardu bydlení a vyžadují
rekonstrukci,  kterou  podmiňuje  zprovoznění  kanalizace.  Domy  potřebují
zejména  doplnění  příslušenství  a rekonstrukci  vnitřního  vybavení.
V souvislosti  s koncepčním  řešením  vytápění  bytů  a po  vyhodnocení
nákladů  a přínosů  je  možné  uvažovat  o zateplení  obvodového  pláště
bytových domů.

12 Studie rekonstrukce sídliště – ulice Míru, projektová dokumentace, objednatel Statutární město
Frýdek-Místek, zpracoval Dopravoprojekt Ostrava, 2007.
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SPOLEČENSKÁ TÉMATA – bezpečnost, vzdělávání, statut lokality

V místě  není  (podle  příslušníků  Městské  policie)  zvýšená  kriminalita,
ale přítomnost  romských  obyvatel,  okrajová  poloha,  částečně  stav
některých  domů  (hlavně  ul.  Míru)  a nedostatečné  osvětlení  a propojení
vytvářejí  dojem nebezpečného místa. Stav zhoršuje existence „ubytoven“,
kam se stěhují obyvatelé se sociálními problémy.

Obyvatele v lokalitě podporují terénní pracovníci Magistrátu města Frýdku –
Místku,  pracovníci  Charity  Frýdek  –  Místek  (centrum  Pramínek,  terénní
program Rebel) a terénní pracovníci organizace Renarkon. Od března 2014
na  sídlišti  pracují  také  komunitní  pracovníci  Moravskoslezského  kraje,
kterým se  podařilo  propojit  romské a neromské  obyvatele  a začít  diskusi
o možnostech zlepšení situace. Obyvatelé si vytvořili platformu Rada sídliště
Válcoven  plechu  a společně  začínají  pracovat  na  zlepšení  situace.  Rada
usiluje  o to,  stát  se  partnerem  pro  město  a poradním  hlasem  v samém
začátku všech plánů určených pro jejich sídliště. Kompetence a schopnost
spolupracovat její členové již osvědčili. 

Na podzim 2016 se v průběhu workshopu řešily situace, ve kterých by názor
Rady  mohl  a měl  mít  váhu.  Obyvatelé  se  dozvěděli  o možnosti  vytvořit
z objektu  bývalé  městské  ubytovny  na  ulici  Sokolská  „sociální  byty“
a obávají se, že další příchod neukotvených sociálně slabých obyvatel může
křehkou situaci v kolonii zvrátit k horšímu. Dalším plánovaným projektem je
návrh  komunitního  centra  v jednom  z domů  na  ulici  Míru.  Vybudování
takového centra  může  být  v sídlišti  velmi  přínosné  a užitečné.  Obyvatelé
lokality reprezentovaní Radou mají zájem podílet se na přípravě koncepce,
dávat  připomínky  a jednat  o nejlepší  podobě  projektu  a jeho  budoucím
využívání.

RIZIKA

Může  dojít  k  narušení  rovnováhy  v komunitě  sestěhováváním  sociálně
slabších občanů do jednoho místa a tím podporování  statutu „vyloučené
lokality“. Sami místní obyvatelé, Romové i neromové, to takto vnímají.

Problematické  se  jeví  i  vytváření  institucionálních  projektů  v dobré  vůli
sídlišti pomoci a situaci zlepšit, ale  bez diskuse a zapojení obyvatel přímo

do  procesu  přípravy  záměru  a podoby  projektu.  Rozhořčení  pak  může
snadno  vzniknout  na  obou  stranách  a dobrý  záměr  se  snadno  mine
účinkem.

Rizikem je i  příliš  technokratický přístup k úpravám v přirozeně vzniklém
a fungujícím  prostředí:  „V  zájmovém  území  byla  provedena  výstavba
oplocení, hospodářských staveb a jiných zařízení, z nichž podstatná část není
legální. Využití území bylo provedeno živelně a jeho vzhled není estetický.“13

Při  posuzování  živelných  a neestetických  spontánních  zásahů  je  nutno
postupovat  velmi  citlivě  a vždy  dát  přednost  zájmu  obyvatel  v místě,
zdravému  rozumu  a toleranci  před  prosazováním  unifikovaných  řešení.
Je nutná dohoda na technickém minimu, které chrání veřejný zájem, ale bez
prosazování uniformního „estetického vzhledu“.

K rizikům lze připočíst i možnost gentrifikace lokality. Tato situace by mohla
nastat,  pokud  by  vylepšení  a úpravy  domů  i  prostředí  neumožňovaly
původním  obyvatelům  zůstat  v jejich  domovech  z důvodu  zvýšení  nájmů
a tím zhoršení dostupnosti služeb.

13 Studie rekonstrukce sídliště – ulice Míru, projektová dokumentace, objednatel Statutární město
Frýdek-Místek, zpracoval Dopravoprojekt Ostrava, 2007.
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3.4.2  Koncepční mapa – jednotlivá témata k řešení

Koncepční  mapa obsahuje jednotlivá základní  témata,  která jsme během
workshopu společně s obyvateli sídliště zformulovali a která se mohou stát
osnovou pro další práci v lokalitě. Každé z témat zaslouží další podrobnou
diskusi a hledání optimálního řešení. Během tohoto procesu se samozřejmě
mohou objevit témata další, která přirozeně přinese život a čas.

Vyjmenovaná základní  témata jsou uvedena bez pořadí  důležitosti,  jejich
naplnění  závisí  na  podmiňujících  investicích  (např.  vyřešení  kanalizace)
a dalších okolnostech.ÚPRAVA ULICE MÍRU

Ulice  Míru  je  obslužná  místní  komunikace  propojující  průmyslovou  zónu
s ulicí  Revoluční.  Je  zatížena těžkou nákladní  dopravou. Ulice tvoří  hlavní
přístup  do sídliště  i  k dalším obytným  částem města.  Doprava  může  být
usměrněna  úpravou  průjezdu  (zpomalení  rychlosti  atd.)  nebo  organizací
dopravy a svedením těžké dopravy jinou trasou. V každém případě by ulice
měla  být  rekonstruována  jak  pro  průjezd,  tak  pro  bezpečný  pěší  pohyb
a případně parkování. Je potřeba zvážit umístění autobusové zastávky blíže

k sídlišti  a doplnění  linek  MHD  k důležitým  cílům  ve  městě.  Na  ulici
bezprostředně  navazují  předzahrádky  obytných  domů,  které  mohou  být
příjemným vstupním prostorem a zároveň jejich údržbu mohou zajišťovat
sami  obyvatelé  domů.  Je  důležité  řešit  sběr  komunálního  odpadu  tak,
aby kontejnery  netvořily  „vstupní  brány“  do  vnitřního  prostoru  sídliště.
Osvětlení  tohoto  prostoru  vytváří  pocit  bezpečí  a zároveň  může  působit
esteticky. Součástí řešení má být rovněž bezpečný přechod železniční trati
a soubor  opatření,  který  sníží  obtěžování  obytných  domů  nadměrným
hlukem.

Témata projektů:
Rekonstrukce  ulice  Míru  (vozovka,  chodníky,  veřejné  osvětlení,
předzahrádky) s účastí zástupců Rady při přípravě projektu
Zpomalení  dopravy,  možnost  vyloučení  těžké  kamionové  dopravy
organizačními opatřeními
Železniční trať a vlaková doprava – řešení bezpečného přechodu kolejí,
snížení  hluku  z  provozu  (izolační  okna,  organizace  nákladní  dopravy
mimo  noční  hodiny,  omezení  akustických  signálů  v provozu  vlaků  –
troubení v nočních hodinách)
Zavedení zastávky MHD v bezprostřední blízkosti sídliště a úprava linek
tak,  aby  sídliště  bylo  propojeno  veřejnou  dopravou  s cílovými  body
ve městě (školy, obchody, nemocnice, úřady)

BYTOVÉ DOMY NA ULICI MÍRU

Bytové domy v současnosti  slouží  hlavně jako „sociální“  bydlení  s nízkým
standardem. Byty postrádají hygienické příslušenství, teplou vodu, vytápění
je lokální. Není vyřešená kanalizace. Domy nemají zateplení, vyměněná jsou
jen  některá  okna.  Domy  potřebují  celkovou  rekonstrukci  podmíněnou
vybudováním kanalizace, která umožní napojení standardních hygienických
zařízení  pro  každý  byt.  S rekonstrukcí  souvisí  i  bezprostřední  okolí
domů,které  obyvatelé  využívají  pro  pobyt  venku  a komunitní  život.
Po architektonické  stránce  lze  doporučit  řešení  domů  včetně  vazby
na okolní pozemky (venkovní sezení, sušení prádla, komunální odpad apod.)
a umírněné  řešení  fasád  v jednotném  stylu  zachovávající  tradiční
architekturu bytových domů.14

14 V současnosti  obvyklá  divoká  barevnost  fasád  a vzory  v omítce  prostředí  tradiční
zaměstnanecké kolonie nevylepší a příslušná zdrženlivost případně regulace je na místě.
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Témata projektů:
Podrobné  zmapování  bytové  a ekonomické  situace  nájemníků
v jednotlivých domech a vytvoření systému podpory tohoto bydlení tak,
aby budoucí rekonstrukce domů umožnily bydlení s přijatelným nájmem
(viz připravovaný zákon o sociálním bydlení)15

Komplexní návrh regenerace bytových domů: koncepční řešení vytápění
a přípravy teplé  vody ekonomickým a provozně výhodným způsobem,
doplnění koupelen, záchodů a kuchyní, zvukoizolační okna do ulice Míru

KOMUNITNÍ CENTRUM

Plánované  komunitní  centrum  může  místu  dodat  potřebný  impuls
a chybějící  vybavení.  Mělo  by  být  od  počátečních  koncepcí  řešeno
ve spolupráci s obyvateli, protože jsou to zejména oni, kterým by centrum
mělo sloužit. S výhodou by centrum mohlo obsahovat maximálně otevřené
„nízkoprahové“  společenské  prostory,  které  by  obyvatelé  mohli  využívat
co nejsvobodněji i mimo oficiální pracovní dobu centra k setkáním, oslavám
a dalším společenským akcím i třeba jako sál pro cvičení nebo hodiny tance
a posilovnu. Tento víceúčelový prostor by měl být situován v přízemí budovy
a měl by navazovat na společenský exteriérový prostor využitelný v teplých
dnech.  Správu  a odpovědnost  za  pořádek  mohou  převzít  domovníci-
preventisté  i  další  spolehlivé  osoby  z řad  místních  obyvatel.  Přestože  již
existuje konkrétní žádost o dotaci a přesně specifikovaný projekt, zástupci
Rady  jsou  ochotni  podílet  se  v dalších  fázích  projektu  na  jeho  dalším
zlepšení a lepším přizpůsobení reálným potřebám.

Témata k diskusi:
Pravidelná účast zástupců Rady při dalších jednáních o projektu
Vytvoření  „nízkoprahového“  komunitního  prostoru  pro  využívání
obyvateli  sídliště  včetně vazby na  exteriér  –  venkovní  prostor  centra,
společný  víceúčelový  komunitní  prostor  ideálně  ve  vstupním  podlaží
budovy
Provoz  komunitního  centra  ve  spolupráci  s místními  obyvateli  –  role
domovníků-preventistů

15 MPSV.  Sociální  bydlení.  [online].  MPSV,  2017  [vid.  8.  1.  2017].  Dostupné  z
http://www.mpsv.cz/cs/20559

CENTRUM KOLONIE – SPOLEČNÝ PROSTOR

Jako centrum kolonie a společný „neutrální“ prostor lze vnímat rozlehlou
plochu  asfaltového  hřiště  a jeho  nejbližší  okolí.  Bylo  zde  již  vybudováno
nové  hřiště  pro  menší  děti.  Hřiště  je  jistě  vítaným  zpestřením  prostředí
kolonie a je dětmi intenzivně využíváno. Při pozorování skutečného života
oproti typovému navrhování jsou zřejmé tyto potřeby, které by mohly být
v místě doplněny: zastínění aspoň části hřiště ve slunečných letních dnech
(možnost pevného nebo mobilního stínění), stín mohou postupně vytvořit
i vzrostlé stromy nebo popínavá zeleň na vhodné opoře; více míst k sezení;
vhodnější oplocení s lepší pevností, stabilitou i estetickým vzhledem, které
samo o sobě může být řešeno jako herní prvek s estetickou kvalitou, nikoliv
jen utilitární plot. 

Z diskusí  s obyvateli  vyplynulo,  že  v tomto  společném  prostoru  by  mělo
zůstat sportovní hřiště, ale postačí menší velikost plochy, než tvoří současné
asfaltové  hřiště.  Chybí  zde  stín,  otevřené  prostranství  se  v letním  slunci
přehřívá.  Chybí  možnost  pro  posezení  dospělých  i  dětí  venku,  posezení
může  být  řešeno jako mobilní,  aby  v nočních hodinách  sedící  společnost
nerušila okolí hlukem (lze využívat přenosný zahradní nábytek, který bude
mít  vybudovanou plochu pro umístění,  ale  na  noc  se  bude uklízet  např.
Do zahradního  domku  nebo  do  prostoru  komunitního  centra).
Vazba venkovního  posezení  může  být  k budoucímu  komunitnímu  centru
nebo  lze  vybudovat  více  míst.  Posezení  může  být  kryté  stříškou.  Chybí
venkovní cvičební prvky pro dospělé – posilovna. Toto sportoviště by mohlo
být situováno u budoucí běžecké stezky nebo cyklotrasy (např. podél ulice
Dlouhá ve vazbě na les). Volný pohyb psů by měl být přiměřeně usměrněn.

Témata k využití v budoucím návrhu:
Menší  plocha  hřiště,  zachování  sportovní  funkce  pro  děti  i  dospělé,
doplnění o exteriérové prvky „posilovny“, vhodný vodní prvek
Možnost  různorodého  venkovního  posezení,  zajištění  vazby
na komunitní centrum, prostor pro údržbu a uložení mobiliáře
Vhodné  zastínění  stávajícího  dětského  hřiště  i  nově  navrhovaných
prostorů
Zachování případně rozšíření zeleně
Zachování tohoto prostoru bez vjezdu a parkování vozidel
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VEŘEJNÝ PROSTOR KOLONIE

Další  veřejný  prostor  v kolonii  představují  hlavně  komunikace  a chodníky
včetně zeleně a parkovacích ploch. Obyvatelé kolonie by měli být do hledání
nejlepšího řešení zapojeni od první chvíle plánování.

Je  nutná  organizace  a zpomalení  dopravy  na  vnitřních  komunikacích
v sídlišti.  Vzhledem  k měřítku  a potřebám  je  vhodnější  hybridní  řešení
(„pojízdný chodník“) než striktní oddělování pěších a automobilových ploch.
Šířky  komunikací  mohou  být  minimální,  což  pomůže  bezpečnosti  a sníží
rychlost. Lze odlišit základní příjezdové komunikace a plochy, které mohou
zůstat zcela pro pěší. V již zmiňované dopravní studii je nově navrhováno
122  veřejných  parkovacích  míst,  z toho  6  pro  invalidy.  Tento  počet  se
vzhledem  k současnému  stavu  jeví  jako  naddimenzovaný.  Pro  stanovení
skutečné  potřeby  je  nutno  prověřit  situaci  (skutečný  počet  automobilů
s určitou  rezervou)  a rovněž  pozemkové  poměry.  Pro  domy  v osobním
vlastnictví  lze  požadovat  řešení  parkování  na  pozemcích  vlastníků,
pochopitelně pro jejich vlastní potřebu. Parkování může být zčásti řešeno
v garážích  nebo  krytých  stáních  situovaných  na  vhodných  pozemcích.
Pro veškeré plánování je potřeba velmi přesně vyhodnotit stav vlastnictví
a využití  všech  příslušných  pozemků  a respektovat  přiměřeně  poměry
v území. Parkování by mělo být vztaženo ke konkrétním bytovým domům
a budováno  především  tam,  kde  budou  místa  využita.  I  zde  je  vhodné
v maximální  míře  přizvat  obyvatele  již  ve  fázi  přípravy  celého  řešení.
Oni budou jeho budoucími  uživateli  a jsou schopni  nejlépe definovat  své
potřeby.

V území  se  dnes  již  nacházejí  oplocené  zahrady,  které  patří  zejména
k domům v soukromém vlastnictví. Pro možnost oplocení by měla existovat
přiměřená regulace, která zajistí soukromí, ale nevytvoří v území zbytečné
bariéry. Majetkové poměry a vymezené zahrady je nutno uvést přiměřeně
do souladu a jako veřejné řešit pozemky, které jsou v majetku města.

Témata k využití v budoucím návrhu:
Podrobné  zmapování  stávající  technické  infrastruktury,  vhodný
koncepční návrh na doplnění, zejména kanalizace

Podrobné  zmapování  vlastnických  vztahů  k pozemkům  v území
vzhledem k navazujícímu návrhu
Jednoduchá  kostra  obslužné  dopravy  včetně  parkování  v přiměřeném
počtu přímo ve vazbě na jednotlivé bytové domy
Spolupráce se soukromými vlastníky, kteří se mohou přiměřeně finančně
podílet na řešení příjezdu a parkování k vlastním nemovitostem

ULICE DLOUHÁ

Ulice  Dlouhá vede podél  lesa Na Lipině a po úpravách by se  mohla stát
procházkovou  trasou  a cyklostezkou  propojující  kolonii  se  sídlištěm
a městem.  V současnosti  je  ulice  neudržovaná,  tvoří  ji  v místě  kolonie
mlatový povrch a pěšina v trávě. Chybí osvětlení a dohled – v místě vznikají
černé  skládky  odpadu  různého  druhu  (odpad  ze  zahrádek,  vyřazené
předměty,  odpadky  atd.).  Nasvícení  a instalace  kamerového  systému  by
mohly zabránit  ukládání  odpadu a zvýšení  bezpečnosti.  Místo má vysoký
potenciál propojit sídliště, kolonii a případně i okolí řeky Ostravice a vytvořit
odpočinkovou  a sportovní  trasu,  pokud  dojde  ke  kultivaci  a pravidelné
údržbě okolí cesty a propojení směrem k sídlišti chodníkem v lese.

Témata projektů:
Veřejné  osvětlení,  zamezení  černých  skládek  (kamerový  dohled,
omezený vjezd)
Úprava ulice jako procházkové a běžecké trasy případně cyklostezky
Propojení  přes  les  se  sídlištěm  pohodlnější  pěší  cestou,  možnost
protáhnout propojení až k řece Ostravici

SVAH NAD KOLONIÍ a „ŠVÉDSKÝ“ KŘÍŽ

Nad ulicí Dlouhou se vine svažité území porostlé lesem. V minulosti to byl
tzv.  panský  les,  zvaný  též  Lipina,  Na  Lipině  nebo  Vojenčok.  Pruh  lesa
prochází  téměř  od  centra  města  až  do  Lískovce  a doprovází  tok  řeky
Ostravice. Je to zajímavý přírodní a krajinný prvek, přestože není veden jako
významná součást ekosystému. Les není udržován a v některých partiích je
zarostlý  houštím.  Podle  vzpomínek  pamětníků  se  v některých  dnes
zarostlých  partiích  nacházely  louky,  kde  se  pásl  dobytek.  Děti  z kolonie
v minulosti les využívaly jako přirozené sportoviště a místo ke hrám. V lese
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se  v blízkosti  kolonie  nachází  historický  dřevěný kříž  doprovázený  dvěma
vzrostlými  stromy.  Podle  pověsti  je  zde  kříž  na  památku  pohřbených
švédských  vojáků  ze  třicetileté  války  (tj.  od  17.  století!).  Podle  nálezů
kosterních pozůstatků lze usuzovat, že zde v minulosti hřbitov skutečně byl.
Místo  má  jednoznačně  dlouhou  kulturní  historii  a mělo  by  být  znova
zpřístupněno, kříž obnoven a okolí  kultivováno. Kříž  je symbolicky možné
vnímat  jako  strážce  území  kolonie  a připomínku  významu  tohoto  místa
a jeho historie.

Témata projektů:
Výzkum a zjištění dalších podrobností o historii kříže
Archeologická sonda k potvrzení existence hřbitova
Odborné zrestaurování kříže
Úprava  okolí  kříže  a přístupu  k němu  včetně  propojení  se  sídlištěm
na kopci
Informace  veřejnosti  a zařazení  do  souboru  drobných  sakrálních
památek na území města Frýdek-Místek
Založení tradice dětských „průvodů světýlek“ ke kříži

DŮM NA SOKOLSKÉ

Stávající neudržovaný dům na protější straně ulice Sokolské má být podle
dostupných  informací  využit  jako  „sociální  bydlení“.  Stávající  obyvatelé
kolonie  mají  obavy  z ubytování  dalších  nízkopříjmových  skupin  obyvatel
a prohloubení  sociálního vyloučení  jejich sídliště  koncentrací  těchto osob
do jednoho  místa.  V tomto  postupu  vidí  riziko  při  jejich  vlastním  úsilí
o povznesení sídliště cestou od vyloučené lokality ke Kolonii Válcoven jako
příjemnému  místu  pro  život.  Rada  válcoven  plechu  by  měla  být
respektována  a zapojována  jako  partner  při  jednáních  o dalších  plánech
v jejich bydlišti.

Témata k diskusi:
Zapojit  Radu  sídliště  Válcoven  plechu  do  přípravy  projektu  využití
objektu
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4 Závěr
4.1 Závěrečná prezentace představitelům města Frýdek-Místek
Termín  prezentace  dohodla  na  magistátě  města  paní  Jana  Šponiarová
a organizaci na místě zařizovaly společně Jana Šponiarová, Zdenka Benešová
a Jana Bongilajová z Rady.

Před  termínem prezentace  se  sešli  v pátek  6.  ledna  v Pramínku  zástupci
Rady,  komunitní  pracovníci  a architektka  Eva  Špačková,  která  představila
připravený  obsah  prezentace.  Proběhla  živá  diskuse,  během  které
se upřesnily  dílčí  detaily  obsahu  prezentace.  Zástupci  Rady  si  domluvili
postup  moderování  celé  akce  a stanovili  si  cíle,  kterých  chtějí  na
připravovaném setkání dosáhnout.

Ve  čtvrtek  12.  ledna  2017  od  9  hodin  proběhla  v zasedací  místnosti
na Magistrátě  města  Frýdku-Místku  závěrečná  prezentace  výstupů
z plánovacích  komunitních  workshopů,  které  probíhaly  v rámci  projektu
Tři kroky pro kolonii Válcovny s obyvateli sídliště Válcoven plechu v období
od srpna 2016 do ledna 2017.

Prezentace  se  zúčastnil  primátor  města  Frýdku-Místku  Michal  Pobucký,
náměstci primátora Jiří Kajzar a Pavel Machala, zastupitel Libor Koval, hlavní
architektka města Milada Baumannová, za Odbor správy obecního majetku
Hana Kalužová a Ludmila Potašová, za Oddělení sociální prevence Rostislav
Hekera  a Miroslav  Honěk,  za  Odbor  bezpečnostních  rizik  a prevence
kriminality  Tomáš  Václavík  a Ivan  Žurovec,  za  Krajský  úřad  Peter  Hančin,
za Technické  služby  FM  Michal  Rylko,  za  Odbor  školství,  mládeže
a tělovýchovy Martin Sysala, komunitní pracovníci Hana Žurovcová a Jakub
Neubauer.  Radu sídliště  Válcoven plechu reprezentovali  Jana Šponiarová,
Jana Bongilajová, Ivan Bongilaj a Zdenka Benešová, za obyvatele sídliště zde
byl pan Parčiš.

Cílem závěrečné prezentace projektu  bylo seznámit  vedení  města  a další
důležité  participující  subjekty  s obsahem  výstupů  z  architektonických
workshopů, které probíhaly na území sídliště Válcoven s místními obyvateli.

Struktura  setkání  byla  vymezena  30  minutami  pro  samotnou  prezentaci
a další  hodinu  probíhala  diskuze  zúčastněných  zástupců  nad  daným
tématem.

V prezentaci  autoři  workshopu  Eva  Špačková  a Tomáš  Čech  seznámili
všechny  posluchače  s podrobnostmi  týkajícími  se  průběhu  workshopů.
Samotné workshopy v sídlišti byly dva. První z nich měl strukturu menšího
setkání  členů  Rady  sídliště  Válcoven  plechu  a dalších  aktivních  obyvatel,
architektů  a komunitních  pracovníků.  Cílem  prvního  setkání  byla
identifikace  nejvážnějších  problémů,  seznámení  architektů  s lokalitou,
ale také s místními obyvateli a jejich názory a potřebami. 

Druhý  workshop  zapojil  do  plánování  mnohem  více  obyvatel  formou
urbánní  hry  „Osm  hrdinů  pro  kolonii  Válcoven“,  prostřednictvím  které
na sebe jednotliví  obyvatelé přebírali  role:  primátora města,  komunitních
pracovníků, členů Rady sídliště Válcoven plechu, zástupců magistrátu. Cílem
hry  bylo  koncepčně  pojmout  všechny  problémy  a uvědomit  si  aspekty
pohledů  na  lokalitu  prismatem  různých  subjektů,  které  vůči  ní  vstupují
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do vztahu.  Třetí  a poslední  částí  těchto  workshopů  byl  souhrn  získaných
poznatků do problémové a koncepční  mapy s vyznačením hlavních témat
dalšího  možného  rozvoje  sídliště.  S poslední  fází  spolupráce  souvisí  také
vypracování podrobné závěrečné zprávy k projektu.

Konkrétní podněty, jak zazněly v diskusi po závěrečné prezentaci:

Primátor  města  uvedl,  že  se  z prezentace  nedozvěděl  nic  nového,  až  na
informaci  o kříži,  který  má  souvislost  s třicetiletou  válkou  a švédskými
vojáky.  Připomenul  dlouhodobou  spolupráci  města  s Radou  a ocenil  její
činnost a význam v celé věci. Uvedl, že by bylo potřeba vypočítat, o kolik by
se zvýšily  nájmy v městských domech po provedení  rekonstrukce,  zda by
obyvatelé  byli  schopni  zvýšený  nájem  hradit.  Také  řekl,  že  si  zástupci
magistrátu  budou  muset  sami  sjednat  schůzku  k prodiskutování
budoucnosti  celé  lokality  a ke  zvážení  jednotlivých  kroků.  Členům  Rady
sídliště  Válcoven plechu  poradil,  aby  své  požadavky s uvedením priorit
jednotlivých témat sepsali a předali přímo jemu a celému vedení města.

Náměstek  primátora  řekl,  že  představitelé  města  ubytovny  ve městě
nechtějí  a snaží  se je postupně zrušit.  Přišel  s námětem, aby se vytipoval

v ulici  Míru  jeden dům, u kterého by  se  začalo  s napojením na kanalizaci
a budováním koupelen a záchodů v bytech, a který by sloužil  jako  vzorový
příklad pro ostatní. Přišel rovněž s myšlenkou, že by se soukromí vlastníci
nemovitostí mohli podílet na  spolufinancování úprav, které se týkají jejich
domů, například napojení na kanalizaci.

Hlavní  architektka  města  připoměla,  že  pokud  se  opraví  špatné  domy,
přirozeně  dojde  k přesídlení  problémových  obyvatel.  Dalo  by  se  to
považovat  za  jakousi  možnost,  jak  vyřešit  problémovou situaci.  V  reakci
na to zazněla otázka, kam by tito lidé šli (problém by se tím pouze přesunul
do jiné části města).

Představitelky  Odboru  správy  obecního  majetku  konstatovaly,
že od obyvatel z ulice Míru evidují velkou míru dluhů za nájmy. Zamýšlely se
tak  nad tím,  proč  nájmy neplatí,  když  na  ně  dostávají  dávky.  Na dotaz,
proč město nemá s nájemníky sepsáno zasílání dávek přímo na účet města,
uvedly, že k tomu potřebují souhlas nájemníků, a ti ho ne vždy jsou ochotni
dát.  Dále  řekly,  že  i  když  lidé  mají  možnost  využívat  byty  s lepšími
podmínkami,  díky  jejich  finanční  náročnosti  tyto  možnosti  ignorují
a používají  levnější  formy,  např.  vytápění.  Pokud  došlo  k přestěhování
obyvatel z ulice Míru do jiných, lepších bytů, postupně se vraceli z různých
příčin  –  neshody  se  sousedy,  jiný  styl  života  apod.  Všichni  zúčastnění
zástupci magistrátu města se shodli na tom, že jedině v lokalitě ul. Mírová
dochází k devastacím bytů v tak vysokém měřítku.

Zástupce  Oddělení  sociální  prevence  hovořil  o chystaném  projektu,  jehož
cílem je prevence bezdomovectví, podrobně Radu seznámí s jeho obsahem
na samostatné schůzce, kterou je třeba dojednat. Hlavním smyslem tohoto
projektu  bude  podpora  bydlení,  hlavně  pro  obyvatele  ubytovny  na  ulici
Palkovické ve Frýdku-Místku, která se ruší. Počítá se také v menším měřítku
s podporou bydlení na ulici Míru.16

Cílem všech vzdělávacích workshopů bylo zapojit  obyvatele do modelové
plánovací  činnosti  prostřednictvím  spolupráce  s architekty.  Závěrečná
prezentace měla  také  poukázat  na  nutnost  spolupráce  Magistrátu  města
Frýdku-Místku s lokální skupinou aktivních obyvatel Rada sídliště Válcoven

16 Text zpracovný podle poznámek z průběhu závěrečné prezentace.
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plechu a měla ověřit schopnosti obyvatel takové setkání připravit a v diskusi
s představiteli  města  formulovat  svoje  názory.  Tato  zkušenost  je
pro obyvatele  velmi  cenná  a mohou  jí  využít  v přípravě  dalších  jednání,
která v budoucnosti povedou.

4.2 Závěrečné zhodnocení průběhu a výsledků workshopu
Kolonie Válcoven v minulosti prožila období rozmachu a prosperity i horší
časy  a pokles.  Jako  každá  životaschopná  společnost  usiluje  v současnosti
s přispěním vlastní pozitivní energie i za podpory z vnějšku o nový vzestup
a změnu statutu tohoto tradičního místa pro život. 

Místní obyvatelé s pomocí komunitních pracovníků vytvořili aktivní skupinu
obyvatel, která si říká Rada sídliště Válcoven plechu. Ve skupině spojili síly
romští  i  neromští  občané a prokázali  schopnost formulovat svoje potřeby
a názory  a být  partnerem při  vyjednávání  a plánování.  Lidé  v kolonii  jsou
podle  svých schopností  a možností  ochotní  přispět  ke  zvelebení  a rozvoji
místa, kde bydlí a chtějí se tam cítit dobře.

Během workshopu, který probíhal od srpna 2016 do ledna 2017, se podařilo
upřesnit možnosti a témata, kterým by se v lokalitě měli a mohli dál věnovat
jak místní obyvatelé, tak představitelé politické reprezentace a jednotlivých
správních  odborů  města  Frýdek-Místek  i  dalších  dotčených  organizací.
Obyvatelé  si  ověřili  možnosti  vyjednávání  s představiteli  města
a prezentovali se jako spolupracující a aktivní společenství.
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5 Přílohy
5.1 Osm hrdinů pro kolonii válcoven
Podrobnosti k plánovací hře

5.1.1 Rozdělení rolí

Hráči si  rozdělí  role losováním. Rozdělí se do skupinek podle role, kterou
budou ve hře zastupovat.

5.1.2 Uvažování

Všichni hrdinové jsou seznámení se svými rolemi. Ve svých týmech formulují
představy a cíle. Hledají odpověď na základní otázku: Jaká má být kolonie?
Jak se má měnit?

5.1.3 Přesvědčování
Po definování  vlastních představ je  třeba je  veřejně představit,  seznámit
s nimi  ostatní.  Každý  hrdina  má  několik  vět,  aby  popsal  svou  „Vizi  pro
Válcovny.“

5.1.4 Akce

Všichni se znají a všichni znají své názory. Nyní všichni zástupci jednotlivých
rolí  postupně  učiní  jeden  krok.  Své rozhodnutí  musí  všichni  přijímat  se
zodpovědností vůči těm, kteří hráli před nimi, i těm, kteří budou hrát teprve
po  nich.  Cílem  je  dosáhnout  spokojenosti  všech,  tedy  splnit  maximum
sdíleného a poctivě rozsoudit maximum sporů.

JEDNOTLIVÉ ROLE HRDINŮ:
Starosta města
Úředník
Obyvatel kolonie
Komunitní pracovník

Člen Rady Válcoven
Obyvatel Frýdku-Místku
Zastupitel města
Obyvatel kolonie
Architekt

5.1.5 Zhodnocení

Každý  z  hráčů  může  zhodnotit  průběh hry.  Má prostor  komentovat  celý
proces, kvalitu spolupráce i kroky svých kolegů. Co by změnil? Hrál by jinak?
Učinil by jiné rozhodnutí?

5.1.6 Charakteristika rolí hrdinů
Starosta

Je  zodpovědný  za  celé  město.  Musí  se  starat  o rozvoj  kolonie  a stejnou
pozornost  musí  věnovat  i  všem ostatním částem města.  Jeho úkolem je
nalézt  rovnováhu.  Volí  ho zastupitelé,  a tak je  potřeba,  aby je  přesvědčil
o správnosti svých kroků. Úkolem starosty je stanovit 3 základní hodnoty,
které mají charakterizovat kolonii Válcovny. Musíte zohlednit zájmy celého
města, nejen místních obyvatel kolonie Válcoven.

Úředník

Je  zodpovědný  za  plnění  cílů,  které  má  starosta.  Zároveň  zná  všechna
omezení  a má  zkušenosti  s případnými  problémy,  které  mohou  nastat.
Úkolem úředníka je navrhnout 5 projektů, které by kolonii prospěly. Musí
být v souladu s předchozími hodnotami, které nastavil starosta.

Obyvatel kolonie

V  kolonii  je  každý  den.  Všechno  zažívá  na  vlastní  kůži.  Může  posoudit,
které projekty  budou přínosné  a které  ne.  Je  to  volič.  Úkolem obyvatele
kolonie  je  posoudit  projekty,  které  navrhl  úředník  a podpořit  svým
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poradním  hlasem  3  z  nich,  a navíc  má  možnost  navrhnout  1  nový.
Zohledňuje  své  potřeby.  Poté,  co  zastupitel  rozhodne,  které  projekty  se
budou realizovat, přispěje svými názory k jejich konkrétní podobě. Z jeho
poznámek vyjde architekt při svém návrhu.

Komunitní pracovník

Má přirozený zájem o kolonii a její obyvatele. Pravidelně se s nimi setkává,
prakticky  denně  zde  pracuje  a dobře  kolonii  i  její  obyvatele  zná.
Chce přispět,  chce  pomoci.  Úkolem  komunitního  pracovníka  je  posoudit
projekty, které navrhl úředník a obyvatel, a zohlednit při tom své potřeby
a názory. Může svým poradním hlasem podpořit 3 z nich a navíc má opět
možnost navrhnout 1 nový. Zohledňuje své potřeby.

Člen Rady Válcoven plechu

Je  nadšený  a má  chuť  pracovat.  Rád  by  vlastními  dobrovolnými  silami
přispěl k rozvoji  místa, kde žije. Zná názory svých sousedů. Úkolem člena
Rady  je  posoudit  projekty,  které  navrhl  úředník,  obyvatel  a komunitní
pracovník, a podpořit svým poradním hlasem 3 z nich, a navíc má možnost
navrhnout 1 nový. Ten musí být nezávislý na finančních zdrojích, takže jej
musí realizovat vlastními silami nebo s něčí pomocí. Zohledňuje své potřeby.

Obyvatel Frýdku-Místku

Slyšel o dění v kolonii. Dlouho zde nebyl a vlastně nikdy si místo pořádně
neprohlédl.  Jde  se  sem  podívat,  aby  viděl,  jak  kolonie  vypadá.  Chápe
potřebu  místo  změnit,  ale  zajímá  se  i  o jiná  místa  ve  městě.  Úkolem
obyvatele  Frýdku-Místku  je  posoudit  projekty,  které  navrhl  úředník,
obyvatel,  komunitní  pracovník  a člen  Rady,  a podpořit  svým  poradním
hlasem 3 z nich. Zohledňuje své potřeby.

Zastupitel

Zná  vývoj  projektu,  zná  klíčové  hodnoty,  které  nastavil  starosta.  Musí
zhodnotit  projekty  a možnosti.  Je  zodpovědný  všem  obyvatelům  města.
Úkolem  zastupitele  je  posoudit  předchozí  náměty  a názory.  Musí  se
rozhodnout s ohledem na celé  město a všechny obyvatele.  Svým hlasem

rozhodne  o realizaci  3  projektů.  K  poradním  hlasům  může,  ale  nemusí
přihlížet.

Architekt

Dostane  za  úkol  realizovat  tři  projekty.  Musí  vymyslet  jejich  „podobu“.
Chce splnit  všechna  přání  svých  spoluhráčů.  Úkolem  architekta  je  dát
projektům finální podobu. Na základě názorů obyvatel navrhne, jak projekty
realizovat.
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